
رئیس انجمن تولیدکننــدگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
دخانی از مصوبه جدید مجلس شــورای اسلامی برای تعیین مالیات نخی 
ســیگار خبر داد و گفت که اگر ایــن مصوبه جایگزین قانون قبلی مالیات 
ســیگار شود، مالیات پرداختی از سوی تولیدکنندگان داخلی ۱۵۰ درصد 
افزایش و مالیات ســیگار تولید با برندهای بین المللی ۲۰ درصد کاهش 
خواهــد یافت. موضوع مالیات بر ســیگار همواره مناقشــاتی بین وزارت 
بهداشــت و تولیدکنندگان سیگار به همراه داشته؛ چراکه مجموعه وزارت 
بهداشت و ستاد کشوری کنترل دخانیات کشور معتقدند سیگار در ایران 

ارزان است و با افزایش مالیات بر سیگار مصرف کاهش می یابد...

دبیــر کارگــروه ســاماندهی مد و 
لبــاس کشــور اعــلام کــرد: بنا به 
درخواست فعالان عرصه مد و لباس 
انجمــن طراحــان لبــاس کودک و 
نوجوان تشــکیل می شود.به گزارش 
خبرگــزاری مهــر، نشســت نهایی 
و سیاستگذاری  شــورای هماهنگی 

»سومین جشنواره ملی...

اجازه رهبر انقلاب برای حسابرسی 
از بانک مرکزی و صدا و سیما

 درج نشدن قیمت؛ بیشترین
 تخلف صنفی

متعهد به تامین برق مراکز مجاز 
رمز ارز هستیم

پیشنهاد افزایش وام مسکن 
ملی به ۱۵۰میلیون تومان

انتقاد نماینده خاش از افزایش 
قیمت بلیت هواپیما

شناسایی ۴ مورد جدید کرونای 
جهش یافته انگلیسی در ایران
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ایران و جهان

صنعت، معدن، تجارت

نفت و انرژی

بانک، بیمه، بورس

راه و شهرسازی

جامعه

 مالیات جدید سیگار؛ 
به کام برندهای بین المللی!

 اجرای دوباره طرح امنیت شبانه 
در پایتخت

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 

آمریکاییهاهمواکسنکرونانمیزنند
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خبرهــای جدیــد حاکی از آن اســت کــه مدارس 
زیــر ۵۰ نفــر در همــه پایه هــای تحصیلــی و 
مــدارس بــالای ۵۰ نفر فقــط در پایه هــای اول و 
 دوم ابتدایــی از یکــم بهمن حضــوری خواهد بود.

این روزها که کرونا کلاس های درس را از فضای حقیقی 
به فضای مجازی کشــانده اســت، نگرانی های زیادی 
پیرامون آموزش و ارزشیابی محصلان وجود دارد. این 
دغدغه ها از این باب اســت که مدارس در شرایط قرمز 

کرونایی امکان بازگشایی نداشتند و کلا آموزش ها به 
فضای مجازی منتقل شــده بود. اما حالا با بهتر شدن 
اوضاع از نظر شرایط کرونایی و تغییر وضعیت قرمز به 
زرد و زرد به آبی در برخی مناطق، امکان بازگشــایی 

برخی مدارس در حال فراهم شدن است. محمد محسن 
بیگی مدیرکل دفتر ســلامت و امور تندرستی وزارت 
آموزش و پرورش در این خصوص اظهار کرد: پیشنهاد 

بازگشایی مدارس در مناطق زرد و آبی...

زنگمدرسهاولبهمننواختهمیشود
 از پیشنهاد تعطیلی دوهفته ای تا بازگشایی مجدد 

یک پزشک قربانی تزریق فایزر شد! 

نماینده مردم شاهرود و میامی در مجلس گفت: 
اکنون که مردم در محاصره تورم افسارگسیخته، 
تحریم های ظالمانه دشــمنان، سوءمدیریت ها و 
تاخت و تاز ویروس منحوس کرونا گرفتار شده اند، 
چشــم امیدشان به مجلســی دوخته شده که با 
تصویب بودجه ای واقع بینانه بارقه های امید را در 
دل آنها روشن کند.به گزارش خبرنگار  خبرگزاری 
خانه ملت، علی اصغر خانی نماینده مردم شاهرود 
و میامــی در مجلس در نشســت علنــی دیروز 
)یکشنبه، ۲۱ دی ماه( مجلس شورای اسلامی در 
نطق میان دستور خود، ضمن تسلیت ایام شهادت 
حضرت زهرا)س( و با اشــاره به اینکه در آستانه 
بررســی و تصویب لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ قرار 
داریم، گفت: موضوع اقتصاد  یکی از ارکان حیات 
و نشــاط مردم جامعه است، مقام معظم رهبری 
هــم که با قلبی امیــدوار ، ما نماینــدگان دوره 
یازدهم مجلــس را به زینت انقلابی بودن مفتخر 
کردند و مســلما یکی از نشانه های انقلابی بودن، 
تصویب بودجه ای منطبق بر نیاز جامعه بویژه قشر 
آسیب پذیر و ضعیف است.وی ادامه داد: امید قشر 
آســیب پذیر و ضعیف جامعه به بودجه ای اســت 
که گره از کار فروبسته شــان بگشاید، اکنون که 
مردم در محاصره تورم افسارگسیخته، تحریم های 

ظالمانه دشمنان، ســوءمدیریت ها و تاخت و تاز 
ویروس منحوس کرونا گرفتار شــده اند، چشــم 
امیدشان به مجلســی دوخته شده که با تصویب 
بودجه ای واقع بینانه بارقه های امید را در دل آنها 
روشــن کرده و با ایجاد تحول در جامعه، لبخند 
رضایت بر لبان مردم بنشاند. این موضوع به همت 
بالای نمایندگان مجلس و عزم و جزم مســئولان 
اجرایی کشور دست یافتنی است، مردم از مجلس 
انقلابی انتظار دارند که نمایندگانشــان بودجه ای 
را تصویــب کند که اشــتغال زا بوده و مشــکل 
جانــکاه بیکاری و نا امیدی را در کشــور از میان 
ببرد.نماینده مردم شــاهرود و میامی در مجلس 
تصریح کرد: شهرســتان های شــاهرود و میامی 
متاســفانه به کانونی از بیکاری و ناامیدی تبدیل 
شــده و با گذشت ده ها سال شــاهد بی عادلاتی 
در توزیع بودجه و ســرمایه کشــور هســتیم و 
خروجی این بی عدالتی هــا منجر به بیکاری ۳۰ 
درصدی در این دو شهرســتان شده است، مردم 
نجیــب حوزه انتخابیه من بــاور ندارند که روزی 
پروژه های نیمــه کاره و ناتمام شهرشــان مانند 
کارخانه ســیمان بیارجمند، بیمارستان میامی و 
یا ورزشــگاه ۱۵۰۰ نفری شاهرود به اتمام برسد.

خانی با تاکید براینکــه قصه پر غصه فرودگاه، از 

معضلات همیشگی مردم شهرستان های شاهرود 
و میامی است، تصریح کرد: فرودگاهی که تاکنون 
ده بار افتتاح شــده و همیــن چند ماه پیش هم 
بار دیگر افتتاح شــد اما دریغ از انجام یک پرواز، 
به تحقیق هر یک ســال و نیم الی دو سال چند 
صباحی به این فرودگاه یــک هواپیما اختصاص 
داده می شــود اما به محض عــادت کردن مردم 
شــرق اســتان از انجام پرواز بــه بهانه های نبود 
ناوگان حمل و نقل هوایی در ساعات پیک سفرها 
همچون نوروز خودداری کــرده و در فرودگاه را 
تخته می کنند. حال ســوال اینجاست، چرا دولت 
و ســازمان هواپیمایــی یک برنامــه منظم برای 
این ســرمایه عظیم ملی تدوین نمی کنند.وی با 
اشــاره به بلای خانمان سوز سرمازدگی باغداران 
و کشــاورزان در شهرستان های شاهرود و میامی 
گفــت: حیات و زندگــی باغداران و کشــاورزان 
به محصــولات باغی بســتگی دارد و اکنون آنها 
به شــدت تحت فشــار اقتصادی قرار گرفته اند و 
پس از ماه ها انتظار برای دریافت خســارت فقط 
هزینه محصــول چهار درخت خــود را دریافت 
کرده انــد، این بی توجهی و بی عدالتی را به کجا 
باید برد؟ چرا دولت فکر اساســی برای کشاورزان 
و باغــداران نمی کند؟نماینده مردم شــاهرود و 

میامــی در مجلس اظهار کرد: یکی از عمده ترین 
مســائلی که در تهیه و تصویب بودجه کشــوری 
مغفول واقع شــده بحث وسعت و عرض و طول 
جغرافیایی شهرستان ها برای جذب بودجه است، 
متاسفانه سهم این شهرســتان ها از بودجه صفر 
درصد اســت و اکنون باید ایــن موضوع مهم در 
بودجه ســال آینده دیده شود. خانی اظهار کرد: 
پراکندگی جمعیت در عرصه جغرافیایی وسیعی 
صورت می گیرد و مسلماً برای ایجاد زیرساخت ها 
و خدمات رســانی به مردم بودجه بیشتری باید 
تخصیص داده شــود زیرا روستاهای کم جمعیت 
هم مانند مردم شهرستان های پرجمعیت امکانات 
مشــابهی مانند جاده، آبرســانی، سوخت رسانی، 
بهداشــت، آموزش، وسایل جمعی و ... نیاز دارند، 
اگر با همت نمایندگان این مهم تحقق یابد، گامی 
مهم در عرصه خدمتگزاری به این قشــر مظلوم 
و ضعیــف جامعه اتفاق خواهد افتــاد.وی درباره 
مشــکلات کارگران و بازنشستگان هم بیان کرد: 
مــن از خانواده یک کارگر هســتم و پیامبر اکرم 
)ص( بر دستان کارگران بوسه می زد، در شرایط 
کنونی کشــور با تعطیلی مشــاغل و همه گیری 
کرونا زندگی کارگران با درد و رنج همراه شــده و 
از دولت می خواهیم به این موضوع رسیدگی کند.

روحانی در ستاد اقتصادی دولت:

دگرگونیشاکلهبودجهقابلقبولنیست

چشم امید مردم به تصویب بودجه ای واقع بینانه توسط مجلس است

رئیس جمهور با بیان اینکه دگرگون کردن شاکله 
و ســاختار بودجه، مطمئنا غیرقابل قبول است، 
گفت: زمان بررسی بودجه، زمان تغییر قوانین و 

قواعد اصلی فعالیت های اقتصادی نیست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
در یکصد و نود و پنجمین جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت که امروز یکشــنبه به ریاســت 
حجت الاســلام حســن روحانی رییس جمهور 
تشــکیل شــد، رییس ســازمان برنامه و بودجه 
گزارشی از بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ در 
مجلس شــورای اسلامی ارایه کرد و مورد تبادل 

نظر قرار گرفت.
روحانی پس از ارایه این گــزارش، تصریح کرد: 
لایحه بودجه ماحصل مطالعات و بررسی تفصیلی 
و همه جانبه کارشناسان خبره دولت در خصوص 
الزامات و اقتضائات اقتصادی کشــور بوده و این 
بودجه بر اســاس قواعد و شــرایط کشور تهیه و 
تنظیم شــده اســت. رئیس جمهور افزود: دولت 

همواره از نظرات مشــورتی کارشناسان و فعالان 
اقتصادی اســتقبال کــرده و همچنین پذیرای 
دیدگاه ها و پیشــنهادهای اصلاحــی نمایندگان 
محترم در مجلس بوده اما دگرگون کردن شاکله 

و ساختار بودجه، مطمئناً غیرقابل قبول است.
وی گفــت: زمان بررســی بودجه، زمــان تغییر 
قوانیــن و قواعــد اصلی فعالیت هــای اقتصادی 
نیســت و نباید موجب شود که فعالان اقتصادی 
که پیشــران امور توسعه کشور به شمار می روند 
دچار ســردرگمی شوند از سوی دیگر تصمیمات 
بودجه ای نباید به هیچ وجه معیشت مردم بویژه 
قشــرهای ضعیف و کم برخوردار را تحت فشــار 
قرار دهد. در ادامه این جلســه رییس ســازمان 
بورس گزارشی از وضعیت بازار سرمایه ارایه کرد 
و رییس جمهور با تاکید بر اینکه بازار بورس یک 
نهــاد اصلی در ایجاد و حفظ تعــادل در اقتصاد 
کشور است، اظهار داشت: بورس بستر معاملاتی 
شــفاف اســت و دولت همواره در پی تقویت و 

حمایت بــازار بورس بوده و اولین گام و شــرط 
حمایــت و تقویت از این بــازار را قاعده مندی و 

رعایت قانون در آن می داند.
روحانی با بیان اینکه بورس ســازوکارهای ویژه 
خــود را دارد، تاکید کرد: سیاســت گذاری های 
آن نیز باید از طریق شــورای عالی بورس انجام 
گیــرد و از مداخلات غیر کارشناســی در بورس 
باید پرهیز شــود. رئیس جمهور افزود: رســالت 
این بورس، کشــف قیمت واقعی محصولات بوده 
و سیاســت اصولی دولت این اســت که قیمت 
گذاری کالاها بر اساس مکانیزم عرضه و تقاضا و 
قواعد بازار رقابتی صورت گیرد که این مسئله در 
نهایــت به نفع بازار، تولیدکننده و مصرف کننده 
واقعی است.وی با اشاره به برنامه های دولت برای 
کنترل و مقابله با افزایش بی دلیل قیمت برخی 
کالاهــا، تصریح کــرد: دولت همواره بر اســاس 
سیاســت های اصلی خود مبنی بــر تقویت بازار 
سرمایه با محوریت بورس، تلاش دارد با تسهیل 

فعالیت هــا و کاهش محدودیت هــا و اعتماد به 
شرکت های با سابقه و خوشنام و موثر که با ثبات 
رویه و با رعایت مقررات عمل کرده اند و همواره 
موجب رونق بازارهای داخلی و خارجی بوده اند، 
زمینه افزایش فعالیت و خرید و فروش در بورس 

کالا را فراهم کند.

محسن هاشمی خطاب به خواهرش:

 عذرخواهی کن
محســن هاشــمی رئیس شورای 
مرکزی حزب کارگزاران در نامه ای 
در واکنش به اظهارات روز گذشته 
فائزه هاشمی تاکید کرد: نمی شود 
که به رییس جمهور کشــور بیگانه 

امید ببندی ودم از استقلال بزنی.
بــه گــزارش خبرنــگار سیاســی 
خبرگزاری تسنیم، محسن هاشمی 
رفســنجانی رئیس شورای مرکزی 
حزب کارگزاران در نامه ای به اظهارات روز گذشــته فائزه هاشــمی 
مبنی بر ابراز تمایل برای تداوم فشــار اقتصــادی آمریکا علیه ایران 

واکنش نشان داد.
متن نامه به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

خواهر عزیزم فائزه
هنوز چهارمین سالگرد رحلت پدر، سپری نشده بود که انتشار مصاحبه 
ای از تو موجب ناراحتی علاقمندان آیت الله هاشمی رفسنجانی والبته 
اعضــای خانــواده و را فراهم کرد و بهانه ای مناســب به افراطیون و 

تخریب گران پدر داد و برگ دیگری بر مظلومیتش اضافه شد.
نوشــتن این سطور به معنای آن نیست که خود را بزرگتر یا فهمیده 
تر از تو می دانم، چرا که تقریبا هم ســن و سوابق سیاسی تو کمتر 
از من نیســت، ولی احســاس وظیفه کردم که تذکراتی که بارها به 
شکل گفتگوهای خانوادگی طرح شده بود را در قالب نامه سرگشاده 
بیاورم. به خوبی می دانی که متفاوت با بســیاری از شــخصیتهای 
کشور، پدر، چهره ای نبود که مواضع و تفکراتش پوشیده باشد، از او 
هــزاران صفحه اثر در قالب  کتاب، خاطرات، خطبه های نمازجمعه، 
ســخنرانی، مصاحبه و ... باقیمانده اســت که حدود یکصد جلد آن 

تاکنون منتشر شده است.
اتفاقــا در موضوع ترامــپ، برخطر او و تهدیدی کــه خودکامگی او 

هشدار علنی داده بود و گفتند:
ترامپ چهــره ای خطرناک و  قلدری که به اصول پایبند نیســت و 

قواعد و مقررات را به راحتی به زیر پا می گذار، می باشد.
می دانی که ترامپ به واکنش احساسی وبه دور از عقلانیت ایران در 
این ماههای آخر دل بسته بود تا بتواند آتش جنگ را روشن کند که 
با هشیاری وتدبیر مسئولان، بویژه رهبرانقلاب این توطئه ناکام ماند 
و ایران با ســرافرازی و ترامپ با شکســت، سخت ترین دوره تحریم 

ها را به پایان رساند. 
قطعا خود خــوب می دانی و معتقدی که ترامــپ کاری جز تهدید، 
تحریم، بدعهدی، ترور، توهین علیه ایران انجام نداد و سیاســتمداری 
لمپن وقمار باز اســت و من سقوط ترامپ را به ملتهای ایران و آمریکا 

تبریک گفتم.
می دانم که در ســالهای اخیر برخوردهای نادرستی با تو، خانواده و 
فرزندت شــده است که شاید باعث کشــاندن تو به تندروی و خارج 
شدن از مشــی میانه روی پدر گردیده، ولی این دلیل نمی شود که 

به رییس جمهور کشور بیگانه امید ببندی ودم از استقلال بزنی!
 لــذا ازتو صمیمانــه تقاضا دارم صحبتهای خــود را اصلاح و از این 
موضع عذرخواهی کنی و  مانع تخریب پدر از طرف تجدیدنظرطلبان 

خارجی وافراطیون داخلی شوی.
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اخبار

FATF در مجمع تصویب نمی شود
 FATF عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه لوایح
با اصــرار روحانی به رهبرانقلاب به مجمع تشــخیص مصلحت 
فرســتاده شده است، گفت: مطمئن هستم این لوایح با مخالفت 
اعضای مجمع روبرو خواهد شــد. آیت الله موحدی کرمانی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه 
با روند بررسی لوایح FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اظهار داشت: لوایح FATF مقطعی در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام مطرح شد و بعد از آن از دستور کار مجمع خارج و مشخص 
شد که مجمع با FATF موافق نیست. وی افزود: اما بعداً رهبر 
انقلاب فرمودند که این موضوع مجدداً در مجمع بررسی شود که 
آن هم احســاس می کنم به اصرار آقای روحانی باشــد. در واقع 
احساس می کنم رئیس جمهور، آقا را به این تصمیم رساند.عضو 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام تاکید کرد: مطمئن هستم اگر 
این لوایح بار دیگر در مجمع تشــخیص مطرح شود با مخالفت 
اعضای مجمع روبرو خواهد شد.آیت الله موحدی کرمانی با بیان 
اینکه قرار نیســت این لایحه در کمیســیون های مجمع مورد 
بررســی قرار گیرد، گفت: اگر این لوایح مجدداً به صحن مجمع 
بیاید، تغییری در سرنوشــت آن ایجاد نخواهد شد زیرا اعضای 

مجمع یک بار نظر خود را در خصوص این لوایح اعلام کرده اند.

پامپئو: ایران نباید در هیچ سطحی، 
غنی سازی اورانیوم انجام دهد

وزیر خارجه آمریکا با متهم کردن ایران به »باج گیری هسته ای«، 
گفت تهدید به اخراج بازرسان آژانس ورای نقض برجام است و ایران 
نباید اجازه غنی سازی اورانیوم داشته باشد.به گزارش گروه بین الملل 
خبرگزاری فارس، »مایک پامپئو« وزیر امور خارجه ایالات متحده 
به طرح مجلس شــورای اسلامی ایران برای اخراج بازرسان آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در صورت لغو نشدن تحریم ها، واکنش نشان 
داد.پامپئو بامداد یکشنبه با صدور بیانیه ای مدعی شد:  »این تهدید 
ایران حتی بیشتر از نقض برجام است. ایران ذیل معاهده حقوقی 
و متعاقب توافق پادمانی ان پی تی، ملزم اســت به بازرسان آژانس 
اتمی اجازه دسترسی دهد. نقض این الزامات ورای اقدامات پیشین 
ایران در تناقض با تعهدات هســته ای برجام است«.به نوشته وبگاه 
وزارت خارجه آمریکا، وی در این باره گفت: »نه تنها ایالات متحده 
بلکه هر کشوری به پایبندی ایران به این تعهدات اهمیت می دهد. 
باج گیری هسته ای، موضع ایران را تقویت نمی کند، بلکه منجر به 
انزوا و فشار بیشتر می شود«.وزیر خارجه آمریکا در ادامه ادعاهای 
بی اســاس و نخ نما شده خود اظهار داشــت: »این تهدید، در ادامه 
اعلامیه رژیم ایران مبنی بر از ســر گیری غنی سازی ۲۰ درصدی 
اورانیوم در تاسیســات فردو است... حامی شماره یک تروریسم در 
جهان نباید اجازه غنی ســازی اورانیوم در هیچ ســطحی را داشته 
باشد«.در پایان این بیانیه آمده است: »ایالات متحده کاملا از تداوم 
نظارت و راســتی آزمایی حرفه ای و مستقل آژانس اتمی بر برنامه 
هســته ای ایران حمایت می کند. اخراج بازرسان بین المللی توسط 
ایران باید با محکومیت جهانی مواجه شود«.روز  دو شنبه ۱۵ دی ماه 
سال جاری و پس از آنکه »قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
و صیانت از منافع ملت ایران« از سوی مجلس تصویب و به دولت 
ابلاغ و رئیس جمهور نیز دســتور اجرای قانون مزبور را صادر کرد، 
ســازمان انرژی اتمی در راستای اجرای این قانون تولید اورانیوم با 

غنای ۲۰ درصد را آغاز کرد.

فرمایشات رهبر انقلاب درباره منع 
ورود واکسن خارجی حکیمانه بود

نماینده مردم تبریز در مجلس شــورای اسلامی گفت: فرمایشات 
رهبــر انقلاب درباره ممنوعیت ورود واکســن کرونــا از آمریکا و 
انگلیــس حکیمانه بود.به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام 
سیدمحمدرضا میرتاج الدینی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی طی تذکری شفاهی،گفت: فرمایشات مقام معظم رهبری 
در مورد ممنوعیت واردات واکسن کرونا از انگلیس و آمریکا کاملا 
حکیمانه بود.وی بیان کرد: بعد از فرمایشــات ایشان شاهد بودیم 
که ضدانقلاب ها، سلطنت طلبان و اپوزیسیون خارجی در فضای 
مجازی نسبت به این مسئله واکنش نشان داده و حواشی زیادی 
ایجاد کردند.نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: لازم اســت از دانشمندان کشــورمان جهت ساخت واکسن 

کرونای ایرانی قدردانی کنیم.

معاون ترامپ در مراسم تحلیف 
بایدن شرکت می کند 

شــبکه خبری ســی ان ان اعلام کرد که مایک پنس فعال سازی 
متمم ۲۵ قانون اساسی که امکان برکناری رئیس جمهور به معاون 
او با داشتن رای اکثریت کابینه را می دهد، منتفی ندانسته است.

به گزارش ایســنا این شبکه خبری به نقل از منابعی نزدیک اعلام 
کرد رخدادهای روزهای اخیر نشــان داده که این گزینه روی میز 
است. این منبع اضافه کرد، همزمان آنها امیدوار به یک انتقال قدرت 
صلح آمیز و کمک به جو بایدن، رئیس جمهور منتخب در مبارزه با 
همه گیری بیماری هستند.بر اساس گزارش سی.ان.بی.سی، مایک 
پامپئو وزیر امور خارجه آمریکا و استیون منوچین، وزیر خزانه داری 
آمریکا با سازمانها مربوط به خود درباره به کارگیری متمم ۲۵ قانون 
اساسی برای برکنار کردن ترامپ از ریاست جمهوری بحث کرده و 
به این نتیجه رسیده اند که این پروسه طولانی تر از زمان باقی مانده 
از ریاســت جمهوری ترامپ تا قبل از تحلیف جو بایدن می شود و 
نباید از آن انتظار اجرای فوری را داشــت.متمم ۲۵ قانون اساسی 
آمریکا اجازه به انتقال قدرت دائمی یا موقت از رئیس جمهور آمریکا 
به معاون رئیــس جمهور در صورتی که اکثریت اعضای کابینه به 
کنگره عدم توانایی رئیــس جمهور در اجرای وظایفش را تصدیق 
کنند می دهد.چاک شــومر، رهبر اقلیت دموکرات ســنا و نانسی 
پلوســی، رئیس مجلس نمایندگان آمریکا هــر دو از مایک پنس 
خواسته اند تا متمم ۲۵ قانون اساسی آمریکا را برای برکنار کردن 

ترامپ از ریاست جمهوری به کار بگیرد .

ایرانوجهان
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مفقودی

 رییس دفتر رییس جمهوری با بیان اینکه بخش های 
اقتصادی دولت در خدمت مجلس هستند، تا با همکاری 
یکدیگر بودجه بسیار خوبی را ببندیم، گفت: از ایده ها و 
پیشنهادات تا جایی که به شاکله بودجه آسیبی نرسد، 

قطعا استقبال می کنیم.
به گزارش ایرنا »محمود واعظی« روز چهارشــنبه در 
حاشیه نشســت هیات دولت در جمع خبرنگاران  در 
خصوص ارائه لایحه بودجــه ۱۴۰۰ به مجلس گفت: 
لایحه بودجه چنــد روز زودتر از موعد تقدیم مجلس 
شد و کارشناسان مختلف و وزرا با حضور در کمیسیون 
تلفیق و کمیســیون برنامه و بودجه به سوالات پاسخ 
دادند. وی با اشــاره به تصویب کلیات لایحه بودجه در 
کمیسیون تلفیق، ادامه داد: ما از ایده ها و پیشنهادات تا 
جایی که به شاکله بودجه آسیبی نرسد، بتواند درآمدها 
را درســت افزایش دهد و هزینه هــا را کم کند، قطعا 

استقبال می کنیم.
واعظی با اشاره به ماموریت رییس جمهوری به سازمان 
برنامه و بودجه برای رایزنی با کمیسیون تلفیق گفت: 
البته نه فقط در کمیسیون تلفیق بلکه از هر ایده ای که 
بتواند به اقتصاد و به اداره بهتر کشور کمک کند، همواره 

استقبال کردیم و الان هم استقبال می کنیم.

 رییس دفتر رییس جمهوری  خاطرنشان کرد: تصویب 
بودجه از وظایف مجلس اســت و اگر مجلس بودجه را 
تصویب نکند ما نمی توانیم آن را اجرا کنیم در عین حال 

بنای ما همکاری و تعامل نزدیک است.
وی گفــت: از افرادی که در مجلــس روی بودجه کار 
می کنند خواهــش می کنم بودجه را تبلیغاتی نکند و 
صرفا اطلاع رســانی کنند. اینکه سخنگوی کمیسیون 
تلفیق هر روز با مردم صحبت کند، کار خوبی اســت 
اما اینکه افراد مختلف توییت می زنند و انتظارات را بالا 
می برند و ایده ای که تحت هیچ شــرایطی کارشناسی 

نشده مطرح می کنند، مضر است.
واعظی گفت: تمــام بخش اقتصادی دولت در خدمت 
کمیسیون تلفیق و مجلس است تا با همکاری یکدیگر 

بتوانیم بودجه بسیار خوبی را ببندیم.
وی در پاسخ به ســوالی درباره بررسی لوایح مرتبط با 
FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: چهار 
لایحه که در دولت تصویب شده بود به مجلس ارسال 
شــد که مجلس دو لایحــه آن را تصویب کرده و الان 

تکلیف دو لایحه از این چهار لایحه قطعی شده است.
 رییس دفتر رییس جمهوری با اشــاره به بررسی دو 
لایحه دیگر در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 

نباید با دو لایحه که خودمــان تنظیم کردیم اینطور 
برخورد شــود و این قدر مسائل سیاســی را وارد یک 
مسئله مالی یا اقتصادی بکنیم. این دو لایحه  مثل بقیه 

لوایح FATF است.
 وی اضافه کرد: در دولت هیچ وقت درباره اینکه ایران به 
FATF بپیوندد بحثی نکردیم.الان هم بحث نمی کنیم. 
دو لایحه از این چهار لایحه درباره پولشویی و شفافیت 
اســت که در داخل برای خود ما هم مهم است و باید 
دنبال شــود و اصلاً نباید موضوع را سیاســی و قطبی 
 کنیم. کما اینکه دو لایحه دیگر تصویب شده و الان هم 

اجرا می شود و این لوایح را خودمان نوشتیم
واعظــی گفت: اجازه دهیم اعضای مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام بدون سیاسی شدن مساله و بدون ایجاد 
فشار اجتماعی در محیطی آرام کار خود را انجام دهند 
چون موضوعی است که باید ابعاد مختلف آن دیده شود. 
بنابراین من فکر می کنم این کار در مجمع پیش می رود.

یــس دفتر رییس جمهوری همچنیــن درباره ابلاغ و 
اجــرای آیین نامه قانون اقــدام راهبردی مجلس برای 
لغو تحریم ها گفــت: رییس جمهوری بلافاصله بعد از 
تصویب این قانون در مجلس دســتور تشکیل کمیته 
متشــکل از معاونت حقوقی، وزارت خارجه، ســازمان 

برنامه بودجه و ســازمان انرژی اتمــی را داد و جدا از 
روالی که معمولا آیین نامه ای برای قوانین می نویسیم 
و در کمیته های مختلف دولت در نوبت بررســی قرار 
می گیرد، یک کمیته خاص بلافاصله تشکیل شد. وی 
اضافه کرد: بررسی این قانون از صبح سه شنبه  آغاز و  
همان شب تمام و جمع بندی شد. این قانون چهارشنبه 
گذشته در دولت بحث و در آغاز هفته ابلاغ شد. واعظی 
خاطرنشان کرد:  سازمان انرژی اتمی باید مقدمات را بر 
اساس این دستورالعمل ابلاغ شده فراهم کند و این کار 
را هم انجام می دهد. دســتگاه های مختلف همه بندها 
را بر اســاس دســتورالعمل اجرا می کنند و به محض 
فراهم شــدن مقدمات کار با توجه به حساسیت این 
کار با توجه به ظرافت هایش، خود آقای دکتر صالحی 
اعلام خواهند کرد.وی اضافه کرد: طبق این آیین نامه در 
طول یک سال باید ۱۲۰ کیلو غنی سازی تعیین شده، 
انجام شود که وقتی که کارهای آن انجام شد مطمئن 
هستیم ظرف یک سال این کار انجام خواهد شد. رییس 
دفتر رییس جمهوری با اشاره به فرایند تهیه و تدوین 
لایحه بودجه در سازمان برنامه و بودجه گفت: مطمئنا 
شرایط تحریمی و فشــارهای کرونا بر کسب و کار بر 
طراحی بودجه تاثیر می گذارد و بودجه نویسی نسبت به 
سال های قبل مشکل تر هم می شود.  واعظی گفت: دو 
هفته در دولت روی پیش نویس تهیه شــده از سوی 
کارشناسان و مسئولان سازمان برنامه و بودجه، بحث 
شد و چیزی که فکر می کردیم برای اداره کشور مناسب 
و مفید است، را تقدیم مجلس کردیم.وی خاطرنشان 
کــرد: دولت ۶ ماه باید با این بودجه زندگی و کار کند 
اما اگر هر پیشــنهادی از داخل و بیرون مجلس مبنی 
بر کمک در بخش درآمدها و هزینه ها ارســال شود، 
استقبال می کنیم. نمی گوییم همه ایده ها و فکر خوب 
فقط در دولت و در ســازمان برنامه و بودجه است، اگر 
هر دانشگاهی هم به ما پیشنهاد جدیدی بدهد، استقبال 
می کنیم.  اما تا الان چیزهایی که در جلســه مشترک 
و مصاحبه های انجام شــده، شــنیدیم، بیشتر شبیه 
حرفهای خوب و آرمان هایی اســت که قابلیت اجرایی 
شــدن ندارد.رییس دفتر رییس جمهوری اظهار کرد: 
اینکه می خواهیم بــرای مردم کار کنیم و تا جایی که 
می توانیم به طبقات مستضعف، متوسط  وحقوق بگیر 
ابیشتر رسیدگی کنیم،  خوب است اما این که چگونه 
می خواهیم موارد را در بودجه عملیاتی بکنیم چیزی 
است که با شعار و سخنرانی و انشا خواندن انجام شدنی 
نیست. واعظی با اشاره به توصیه رییس جمهوری مبنی 
بر تعامل و همکاری با مجلس، خاطرنشان کرد: البته تا 
جایی پیش می رویم که شــاکله بودجه به هم نخورد؛ 
یعنی همه ایده ها و پیشنهادات مفید را می پذیریم اما 
اگر شــاکله بودجه به هم بخورد آن را قبول نداریم. نه 
تنها دولت، شورای محترم نگهبان هم قبول ندارد چون 
بر اســاس قانون نمی تواند شاکله بودجه را به هم بزند.

پرییس دفتر رییس جمهوری در پاسخ به سوالی درباره 
اظهارات رییس مجلس مبنی بر اینکه کمبود بودجه 
نداریم و از بی تدبیری و سوء مدیریت رنج می بریم، گفت: 
این کار درست نیست مخصوصا اینکه کسانی که امروز 
اینطور صحبت می کنند، خود قبلا مدیر بودند و عملکرد 

آنان را می دانیم.

در حالــی که اخبــاری مبنی بــر تاییــد غیرعلمی واکســن آمریکا 
منتشرشــده، نتایج یک نظرســنجی نشــان می دهد کــه ۶۰ درصد 
 کادر درمــان آمریــکا از دریافت واکســن کرونا خــودداری می کنند.

کادر درمــان آمریکا هم از تزریق واکســن کرونا خــودداری می کند. 
داده های به دســت آمده از یک نظرســنجی بیانگر آن است، کارکنان 
بخش بهداشــت و درمان آمریــکا به دلیل نگرانی از عوارض واکســن 
کرونــا از تزریق آن خــودداری می کننــد. به گزارش فــارس به نقل 
از دیلی میــل، نتایــج یک نظرســنجی نشــان می دهد کــه کارکنان 
بخش بهداشــت و درمان آمریــکا از ترس عــوارض جانبی خطرناک 
 واکســن آمریکایــی کرونــا، حاضــر نیســتند آن را دریافــت کنند.

براساس داده های به دســت آمده از این نظرسنجی، بالغ بر ۶۰ درصد 
 کارکنان بهداشــتی آمریکا از دریافت واکسن کرونا خودداری می کنند.

شــرکت کنندگان در این نظرســنجی که کادر درمان آمریکا هستند، 
تأکید کردند که از عوارض جانبی خطرناک دریافت این واکســن نگران 
 هســتند و نمی خواهند با آنها مانند موش آزمایشــگاهی رفتار شــود.
شــد! کشــته  کرونــا  واکســن  تزریــق  از  بعــد  کــه   پزشــکی 

همســر پزشــک آمریکایی که ۱۶ روز پس از دریافت واکســن کرونا 

دچــار مرگ شــد، در تازه ترین اظهارات خود یادآور شــد: »شــوهرم 
کاملا ســالم بود و ســابقه هیچ بیماری نداشت«.واکســن آمریکایی…

همچنان جنجال داخلی ایالات متحده آمریکاســت. واکسنی که کادر 
درمان آمریــکا هم راضی به تزریق آن نیســتند. »هایــدی نکلمن«، 
همســر پزشــک آمریکایی که ۱۶ روز پس از دریافت واکســن کرونا 
دچــار مرگ شــد، در تازه ترین اظهارات خود یادآور شــد: »شــوهرم 
کاملا ســالم بود و ســابقه هیچ بیماری نداشــت، اما ســه روز پس از 
 تزریق واکســن به دلیل خون ریزی داخلی بــه اورژانس مراجعه کرد«.

 Mount Sinai پزشــکی  مرکــز  در  کــه  میشــل«  »جــورج 
در ســاحل میامــی مشــغول بــه فعالیــت بــود، پــس از ســکته 
 مغــزی کــه ناشــی از کمبــود پلاکــت خــون بــود، درگذشــت.

هایدی نکلمن تأکید می کند: »مرگ همسرم با واکسن »فایزر« ارتباط 
داشت«.وزارت بهداشت فلوریدا در بیانیه ای گفته است: بازرسان پزشکی 
 میامی در حال بررسی مرگ وی هستند.واکسن آمریکایی چطور تایید شد؟

براســاس آنچه که رســانه ها در ماه دسامبر منتشــر کرده اند، رئیس 
کارکنان کاخ ســفید در یک تماس تلفنی به رئیس سازمان غذا و دارو 
گفته واکســن فایزر را تأیید کند یا آماده استعفا شود. در واقع سازمان 

غذا و داروی آمریکا بخاطر تهدید کاخ ســفید واکسن »فایزر« را تأیید 
کرده اســت. به گزارش فارس به نقل از گاردین، طبق گزارشی در ماه 
دســامبر »مارک میــدوز« رئیس کارکنان کاخ ســفید در یک تماس 
تلفنی به رئیس ســازمان غذا و دارو گفته واکســن فایزر را تأیید کند 
یا آماده اســتعفا شــود.این امر پس از آن اتفاق افتــاده بود که دونالد 
ترامپ در توییتی ســازمان غذا و دارو را یک لاک پشــت بزرگ، پیر و 
کند نامید و به اســتفان هان گفته بود: »واکســن لعنتی را الان توزیع 
کنید«.به نوشــته واشــنگتن پست، هشدار میدوز ســبب شد سازمان 
 غذا و داروی آمریکا زمانبندی تأیید واکســن فایزر را زودتر اعلام کند.

یک مقام ناشــناس نیز به رویترز گفته است، اظهارات رئیس کارکنان 
کاخ سفید در مورد استعفا به این جهت بوده که سازمان غذا و دارو در 
روند تأیید واکسن تعجیل و تأخیرها را متوقف کند.در همان روز آلکس 
آذر وزیر بهداشت آمریکا اعلام کرد، سازمان غذا و دارو آمریکا به زودی 
اجازه استفاده اضطراری برای واکسن را صادر می کند و پس از آن روند 
واکسیناسیون مردم آمریکا آغاز می شود.تأیید واکسن فایزر در بحبوحه 
انتخابات آمریکا به مرگ چندین شــهروند در کشورهای مختلف و بروز 

آلرژی های شدید و ابتلا به کرونا پس از دریافت واکسن منجر شد.

واعظی:تمامبخشهایاقتصادیدولت
درخدمتمجلساست

یک پزشک قربانی تزریق فایزر شد! 

 آمریکایی ها هم واکسن کرونا نمی زنند

رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس گفت: مقام معظم 
رهبری فرمودند که ســازمان حسابرسی به صورت 
ویژه و با تشــکیل پرونده می تواند از بانک مرکزی 
و صدا و ســیما حسابرسی کند.به گزارش خبرنگار 
پارلمانی خبرگزاری فارس، حجت الاســلام نصرالله 
پژمانفر رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای 
اســلامی دیروز )یکشــنبه ۲۱ دی( بعد از حضور 
عبدالناصــر همتی رئیس کل بانک مرکزی در این 
کمیسیون در گفت وگوی تلویزیونی اظهار داشت: 
کمیســیون اصل 9۰ کمیسیونی نظارتی است که 
در مورد طرز کار دستگاه های مختلف و عملکرد سه 
قوه می تواند ورود کرده و بر همین اســاس پرونده 
تشــکیل دهد. وی افزود: سالیانه بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
میلیون چک بین مردم رد و بدل می شود که این کار 
مشکلات زیادی را برای مردم ایجاد کرده است و بر 
همین اساس قانون چک را اصلاح کردیم و بایستی 
از ۲۱ آذر ۱۳99 این قانون اجرایی می شد که البته 

بخشی از این قوانین اجرایی شده و بخشی از آن هنوز 
اجرایی نشده است و بر همین اساس رئیس کل بانک 
مرکزی در کمیسیون اصل 9۰ توضیحاتی درباره این 
روند ارائه کردند. وی گفت: قانون چک در اسرع وقت 
بایستی اجرایی شود و نبایستی منتظر پایان دستور 
ستاد کرونا در این باره باشیم. پژمانفر همچنین افزود: 
 برخی ارزها در کشورمان منشأ خارجی دارند و رئیس 
کل بانک مرکزی در این باره اعلام کردند هر کسی 
که این ارزها را در اختیار دارد می تواند با هماهنگی 

سیستم بانکی اقدام به واردات کند.

اجازه رهبر انقلاب برای حسابرسی از بانک مرکزی و صدا و سیما

نایب رئیــس مجلس گفت: اینکه عده ای به دنبال 
واردات واکسن های مشــکوک به کشورمان باشد 
نشان دهنده آن است که آنها دوستدار سلامتی ملت 
ایران نبوده و به دنبال خواست سیاسی خود هستند.

به گــزارش خبرنگار پارلمانــی خبرگزاری فارس، 
سیدامیرحســین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی دیروز )یکشنبه ۲۱ دی( در 
جلسه علنی اظهار داشت: متأسفانه این روزها جریان 
ضدانقلاب خیلی روی واردات واکسن آمریکایی به 

کشورمان مانور می دهد.

وی افزود: به درســتی مقام معظم رهبری واردات 
واکسن این شرکت بدنام که تولیدکننده واکسن در 

آمریکا است را به کشورمان ممنوع کردند.
نایب رئیس مجلس تصریح کرد: این شــرکت در 
آمریکا تا کنون ۵ بار متهم بوده و محکوم شده است 
که این محکومیت به دلیل نقصان های علمی و ضرر 
و زیانی بوده که به مردم آن کشور وارد کرده است.

قاضی زاده هاشــمی اظهار داشــت: این شــرکت 
آمریکایی حتی حاضر به تضمین درباره واکســن 
خودش نیست و عوارض احتمالی و جبران خسارت 

را هم قبول ندارد.
وی افزود: برخی کشورهای جهان و منطقه وقتی با 
این شرکت آمریکایی قرارداد منعقد کرده اند با عدم 
پذیرش عوارض واکسیناسیون از سوی این شرکت 
مواجه شده و آن شــرکت آمریکایی حتی حاضر 
نشــده که اگر کسی بر اثر تزریق این واکسن دچار 

مشکل شود به او خسارت بپردازد.

حامیان واردات واکسن مشکوک، دوستدار سلامتی مردم نیستند
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اخــبــار

رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
دخانی از مصوبه جدید مجلس شــورای اســلامی برای تعیین مالیات 
نخی ســیگار خبر داد و گفت که اگر این مصوبه جایگزین قانون قبلی 
مالیات ســیگار شــود، مالیات پرداختی از سوی تولیدکنندگان داخلی 
۱۵۰ درصد افزایش و مالیات ســیگار تولید با برندهای بین المللی ۲۰ 
درصد کاهش خواهد یافت.به گزارش ایســنا، موضوع مالیات بر سیگار 
همواره مناقشــاتی بین وزارت بهداشــت و تولیدکنندگان ســیگار به 
همراه داشــته؛ چراکه مجموعه وزارت بهداشت و ستاد کشوری کنترل 
دخانیات کشور معتقدند سیگار در ایران ارزان است و با افزایش مالیات 
بر ســیگار مصرف کاهش می یابد و برای خزانــه نیز یک منبع درآمد 
است. از طرف دیگر بر اساس آمارهای مجموعه بهداشتی کشور، مصرف 
دخانیات ســالانه نزدیک به ۶۰ هزار مرگ را در کشــور رقم می زند و 
ضرر ۴۰ هــزار میلیارد تومانی برای حوزه ســلامت به دنبال دارد، اما 
در  بین ۱۸۲ کشــور عضو کنوانسیون کنترل دخانیات سازمان جهانی 
بهداشــت، ایران حداقل میزان مالیات بــر محصولات دخانی را دارد و 
بر این اســاس خواســتار اصلاح ســاختار مالیات بر دخانیات در فصل 
بودجه هســتند. اما تولیدکنندگان محصولات دخانی معتقدند سیگار 
به نســبت سرانه درآمد در مقایسه با کشــورهای دیگر ارزان نیست و 
افزایش مالیات ســیگار عموما منجر به افزایش قاچاق می شود؛ چراکه 
اساسا تولید در ایران گران تر از کشورهای همسایه تمام می شود. ضمن 
اینکــه انتقاداتی هم به مصوبه جدید کمیســیون تلفیق درباره مالیات 
سیگار دارند که بیشتر به ضرر تولیدکنندگان داخلی می رسد و به سود 
برندهای بین المللی است.در این رابطه محمدرضا تاجدار، رئیس انجمن 

تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکننــدگان محصولات دخانی در 
گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: بر اســاس ماده ۷۳ قانون برنامه ششم 
توســعه برای سیگار تولید داخل ۱۰ درصد، تولید برندهای بین المللی 
۲۵ درصد و واردات سیگار ۴۰ درصد مالیات تعریف شده، اما اطلاعات 
موثق حاکی از آن اســت که کمیســیون تلفیق مجلس می خواهد این 
مالیات را با مالیات ۵۰ تومانی برای هر نخ ســیگار تولید داخل، ۱۰۰ 
تومانــی برای هر نخ ســیگار با برند بین المللــی و ۱۵۰ تومانی برای 
واردات هر نخ سیگار جایگزین کند. اما به گفته وی تصویب این مصوبه 
به تولید کنندگان داخلی بیشــتر از همه ضربه می زند؛ چراکه در حال 
حاضــر با در نظر گرفتن بالاترین قیمت پایه )قیمت تمام شــده برای 
تولیدکننده( هر کارتن سیگار داخلی دو میلیون تومان و برای تولید با 
برند بین المللی پنج میلیون تومان، مالیات هر کارتن ســیگار بر اساس 
قانون برنامه ششــم به ترتیب ۲۰۰ هــزار تومان و یک میلیون و ۲۵۰ 
هزار تومان اســت، اما در صورت تصویب مالیات نخی مالیات هر کارتن 
۱۰ هــزار نخی ســیگار تولید داخل ۵۰۰ هزار تومــان و تولید با برند 
بین المللی یک میلیون تومان خواهد بود؛ بنابراین مالیات ســیگارهای 
داخلــی ۱۵۰ درصد افزایــش و مالیات تولید با برنــد بین المللی ۲۰ 
درصد کاهش خواهد یافت. البته تاجدار با بیان اینکه هنوز مشــخص 
نیست کمیســیون تلفیق می خواهد قانون جدید را جایگزین ماده ۷۳ 
قانون برنامه ششم توسعه کند یا این مبلغ را به آن اضافه کند، تصریح 
کرد: اگر مصوبه کمیسیون تلفیق جایگزین قانون قبلی شود، بازار تولید 
داخــل در اختیار قاچاقچیان قرار می گیرد و از برندهای بین المللی نیز 
حمایت می شــود، اما اگر این مصوبه به قانون قبلی اضافه شود، به طور 

کلی اثــری از صنعت دخانیات به ویژه برندهــای ایرانی نخواهد ماند. 
وی در ادامه با اشــاره به اینکه سیگارهای داخلی در گرید … و … قرار 
دارنــد، اظهار کرد: در حال حاضر بیش از ۵۰۰ نوع محصول دخانی از 
9۰ برند قاچاق در بازار وجود دارد که بیش از ۴۵۰ محصول از آنها در 
محدوده قیمتی برندهای ایرانی قرار دارد. این در حالی اســت که تنها 
رقیب برندهای بین المللی برند مارلبرو است. به عبارت دیگر قاچاق از 
اساس کالاهای تولید داخل را هدف قرار داده و ایران هم تاکنون برای 
مقابله با قاچاق پروتکل دو جانبه با هیچ کشــوری امضا نکرده اســت. 
رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
دخانی همچنین با بیان اینکه در حال حاضر ۵۵ درصد بازار در اختیار 
برندهای بین المللی و ۴۵ درصد در اختیار تولیدکنندگان داخلی است، 
گفت: مصرف کنندگان کالاهای داخلی به تغییرات قیمت حساســیت 
بیشــتری دارند؛ چرا که قشــر ضعیف جامعه از این محصول استفاده 
می کند و با افزایش قیمت یا باید ســیگار را ترک کند یا باید به دنبال 
جایگزیــن ارزانتر برود که عموما محصولات قاچاقی اســت که با نرخ 
ارزانتر در بازار عرضه می شــود. اما در کالاهای گرید … و … که عموما 
برندهای بین المللی هســتند شــاهد چنین روندی نیستیم و مصرف 
کننده آنها توانایی خرید کالاهــای گرانتر را دارند. تاجدار همچنین با 
بیان اینکه مشخص نیست پشت پرده این ماجرا چیست، تصریح کرد: 
وقتی به لحاظ انتظامی مقابله مناســب با قاچاق سیگار صورت نگرفته 
بایــد به لحاظ اقتصادی با آن مقابله کنیم؛ به طوری که مراقبت کنیم 
فاصله قیمتی کالای قاچاق بــا کالای مجاز زیاد و صرفه اقتصادی آن 
بیشــتر نشــود. البته این روند در ســال های ابتدایی هر مجلس تکرار 
می شــود و بدون بررســی تجارب قبلی عوارض سیگار افزایش می یابد 
و منجر به افزایش قاچاق می شــود و بعدا مجلس مجددا آن را اصلاح 
می کند. البته امســال وضعیت بدتر اســت؛ چراکه مصوبه کمیسیون 
تلفیق اساسا تولیدکننده داخلی را هدف قرار داده است. وی همچنین 
با تاکید بر اینکه در صورت سیاســتگذاری درســت و تامین ارز مورد 
نیاز مواد اولیه، امکان تولید سیگار به اندازه مصرف داخلی وجود دارد، 
تصریح کرد: همانطور که در نیمه اول ســال جاری هم شــاهد بودیم، 
تامین نشــدن ارز مورد نیاز واحدهای تولیدی در حوزه دخانیات منجر 
به کمبود محصول، افزایش قیمت و افزایش قاچاق ســیگار شد. تاجدار 
با اشــاره انتقاداتی که نســبت به ارزان بودن ســیگار در کشور مطرح 
می شود، تصریح کرد: قیمت سیگار در کشورهای مختلف باید به نسبت 
ســرانه درآمد مقایسه شود. در حال حاضر گرانترین سیگار در استرالیا 
است که هر پاکت آن ۲۰ دلار قیمت دارد و در همین کشور یک ساعت 
کار حداقل ۲۰ دلار درآمد دارد، اما در ایران هر ســاعت کار تقریباً ۱۱ 
هزار تومان درآمد دارد و یک پاکت سیگار حدود ۲۰ هزار تومان عرضه 
می شــود. وی در پاسخ به سوالی درباره مقایسه قیمت تمام شده تولید 
سیگار در ایران و کشــورهای همسایه نیز اظهار کرد: قیمت های تمام 
شده تولید را می توان بر این اساس مقایسه کرد که عموماً قاچاق سیگار 
از کشــور ارزانتر به کشور گران تر انجام می شود و ما هم شاهد هستیم 
که برای مثال قاچاق ســیگار به کشور ترکیه خروجی است و به همین 
دلیل این کشــور مالیــات و عوارض را کاهش داده، اما از کشــورهای 
امارات، عراق، افغانستان و آذربایجان به ایران قاچاق می شود که نشان 

می دهد در این کشورها تولید سیگار ارزان تر تمام می شود.
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طبق اعلام مسئولان ســازمان برنامه و بودجه درآمد 
دولت از محل واردات خودرو از مناطق آزاد به سرزمین 
اصلی در ســال آینده، حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده ولی در مورد تحقق کامل آن با توجه 
به اینکه به نظر نمی رســد بیش از ۱۴ هزار دستگاه 
امکان ورود داشته باشد، تردید وجود دارد. به گزارش 
ایسنا، از سال ۱۳9۷ ثبت ســفارش و واردات خودرو 
ممنــوع و حتی مناطق آزاد مشــمول این ممنوعیت 
شــد، این در حالی است که از ســال ۱۳9۵ واردات 
خودروهای آمریکایی یا ســفارش این کشــور در هر 
صورت به مناطق آزاد و ســرزمین اصلی ممنوع شده 
بود. اما با وجود این که در این فاصله پیشــنهاداتی در 
رابطه با ورود خودرو به کشــور به دلیل نیاز در مناطق 
آزاد یا تنظیم بازار داخلی وجود داشت،   شرایط ارزی 
عاملی برای عدم موافقت با ایــن موضوع بود. این در 
حالی است که اخیرا و در جریان بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۰ در کمیســیون تلفیق مجلس، مصوب شد که 
واردات خودروی کارکرده از مناطق آزاد به ســرزمین 
اصلــی امکان پذیر باشــد. در رابطه بــا جزئیات این 
مصوبه مژگان خانلو - ســخنگوی ستاد بودجه سال 
۱۴۰۰ و همچنین رئیس امور پایش تعهدات دولت و 
تجهیز منابع سازمان برنامه و بودجه - در گفت وگو با 
ایسنا، توضیحاتی ارائه کرده است. این مقام مسئول در 

سازمان برنامه و بودجه با اشاره به این که ورود خودرو 
از مناطق آزاد پیشنهاد نمایندگان بود نه دولت، اظهار 
کرد: بر این اساس جهت تنظیم بازار خودرو این مجوز 
صادر شــده که امکان واردات خودروهای وارداتی غیر 
آمریکایی مستقر در مناطق آزاد که فقط امکان تردد در 
محدوده اطراف آن را دارند با پرداخت حقوق ورودی و 
تعویض پلاک به سرزمین اصلی فراهم شود. وی افزود: 

اما طبــق مصوبه تلفیق همچنــان واردات خودرو به 
مناطق آزاد اســت. خانلو در مورد تعداد و منابع پیش 
بینی شده درآمدی از محل ورود خودرو از مناطق آزاد 
توضیــح داد: در رابطه با تعداد پیش بینی دقیقی ارائه 
نشده اســت، اما به هرحال مناطق آزاد نیاز به خودرو 
دارند و قرار نیســت حجم غیرمتعارفی از این مناطق 
به سرزمین اصلی وارد شود، با این حال پیش بینی که 

در مجلس صورت گرفته این است که از این محل در 
سال آینده ۱۰ هزار میلیارد تومان قابل تحقق باشد. به 
گفته سخنگوی ســتاد بودجه، با توجه به تعدادی که 
قابلیت ورود از مناطق آزاد به ســرزمین اصلی را دارند 
به نظر نمی رسد این ۱۰ هزار میلیارد تومان قابل تحقق 
باشــد، این در حالی است که احتمالا حدود ۱۴ هزار 
دســتگاه امکان ورود به سرزمین اصلی را داشته باشد 
که در این حالت به نظر می رسد حدود ۵۰۰۰ میلیارد 
تومان منابع کسب شود. وی این را هم  گفت که طبق 
پیش بینی صورت گرفته برای ورود خودرو از مناطق 
آزاد باید ثبت ســفارش انجام شد، از این جهت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت باید ســامانه ثبت سفارش به 
سمت سرزمین اصلی را باز کند. خانلو در مورد این که 
آیــا چنین وارداتی با توجه به دریافت حقوق ورودی و 
سایر هزینه های گمرک که می تواند قیمت خودرو را 
تــا دو برابر افزایش دهد، برای مصرف کننده به صرفه 
است؟ یادآور شــد: به هر صورت چند سالی است که 
واردات خودرو ممنوع بوده و به نظر می رســد اکنون 
بازار داخلی کشــش ورود خودرو را داشته و برای آن 
تقاضا وجود خواهد داشــت، اما این یک مجوز است و 
تکلیف نشده اســت از این رو عرضه کننده و خریدار 
شرایط را خواهند سنجید و در مورد آن تصمیم گیری 

خواهند کرد و مجبور به انجام آن نیستند.

جزئیات تازه از واردات خودرو از مناطق آزاد؛  ورود آمریکایی ها ممنوع

معاون بازرســی و نظارت اتاق اصناف ایران از انجام 
بیش از ۴۳۲ هزار فقره بازرسی از صنوف کشور در 
آذر ماه سال جاری و دو میلیون و ۴۸۶ هزار و ۸9۴ 
فقره بازرسی در 9 ماهه سال جاری خبر داد و گفت 
که بیشترین عناوین تخلف مربوط به درج نکردن 
قیمت، گران فروشی و عدم صدور صورتحساب بوده 
است. بهنام نیک منش در گفت وگو با ایسنا،  اظهار 
کرد: تعداد کل بازرسی ها از صنوف سراسر کشور در 
آذرماه سال جاری ۴۳۲ هزار و 9۲۰ فقره بود که ۱۴ 
هزار و 9۸۵ فقره پرونده با برآورد جریمه پیشنهادی 
به ارزش بیــش از ۲۱ میلیارد و ۲۱۱ میلیون ریال 
تشکیل شده اســت.همچنین به گفته وی در آذر 
ماه ۱۶ هزار و 9۰۵ فقره شــکایت توسط واحدهای 
بازرسی اصناف دریافت شد که ۶۱ درصد در بخش 
کالا و ۳9 درصد در بخش خدمات بوده و از مجموع 
شکایات دریافتی ۲۳ درصد به صورت حضوری، ۵۸ 
درصد تلفنی و ۱9 درصد به صورت کتبی دریافت 

و رسیدگی شده است. در این میان تعداد ۱۶ هزار 
و ۸۵ فقره شــکایت قابل پیگیری تشــخیص داده 
شد که برای رســیدگی و برخورد قانونی به ادارات 
و مراجع ذیربط ارســال شده است.معاون بازرسی و 
نظارت اتاق اصناف ایران با بیان اینکه از کل شکایات 
قابل پیگیری ۱9 درصد منجر به رضایت شاکی، ۳۲ 
درصد متخلف، ۳۶ درصد غیرمتخلف و ۱۳ درصد 
در دست بررسی است، تصریح کرد: بیشترین عناوین 
تخلف مربوط به درج نکردن قیمت، گران فروشی و 

عدم صدور صورتحساب است.

درج نشدن قیمت؛ بیشترین تخلف صنفی

دبیــر انجمــن صنایع همگــن نیــرو محرکه و 
قطعه ســازان در نامه ای خطاب بــه مدیران عامل 
خودروســاز بزرگ کشــور، تداوم شــرایط فعلی 
)عدم اصلاح قیمت ها در قراداد قطعه سازان، عدم 
تامین نقدینگی مورد نیاز قطعه سازان و مطالبات 
معوق آن ها از خودروســازان( را عاملی برای توقف 
ادامه روند تامین قطعه دانســت.به گزارش ایسنا، 
موضوعاتی همچون عدم اصلاح قیمت قطعات در 
قراردادهای فی مابین خودروسازان و قطعه سازان، 
بدهی های معوق خودروســازان به قطعه ســازان 

و مشــکلات نقدینگــی صنعت خــودرو )که هر 
دو صنعت خودروســازی و قطعه ســازی را شامل 
می شــود(، دیگر موضوع جدیدی نیست و از سال 
گذشــته تاکنون بارها و بارها به آن پرداخته شده 
اســت.علیرغم اینکه طی بازه های زمانی مختلف، 
وعده هایی از جانب مسئولان و خودروسازان برای 
هموارسازی مسیر حرکت قطعه سازان و برداشتن 
ســنگ های پیش پای آن ها داده شــده است. به 
طــور مثال، وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( 
سیاست این سازمان را افزایش تولید خودرو اعلام 
و پیش بینی کرده است که تا پایان سال به افزایش 
۵۰ درصدی تولید در حوزه خودرو برسیم و مهمتر 
از همه اینکه شورای رقابت نیز اجرایی شدن فرمول 
جدید قیمت گذاری برای آن دست خودروهایی که 
قرار است براساس متوســط قیمت بازار محاسبه 
شوند، مشــروط به افزایش ۵۰ درصدی ظرفیت 

تولید خودروسازان کرده است.

امکان تامین قطعه با ادامه این وضعیت ممکن نیست

تولیدخودروی سواری 
۱۹درصدافزایش یافت

طی 9 ماه نخســت امسال ۶۲۵ هزار و ۳۰۰ دستگاه خودروی 
ســواری در کشــور تولید شد که نســبت به مدت مشابه سال 
قبل رشــد ۱۸.۸ درصدی داشته است.به گزارش خبرنگار مهر، 
بررســی آمار وزارت صمت از وضعیت تولید در کشــور نشان 
می دهد که در 9 ماهه سال 99 تعداد ۶۲۵ هزار و ۳۰۰ دستگاه 
خودروی سواری در کشــور تولید شده است؛ این در حالیست 
که در مدت مشــابه سال گذشــته ۵۲۶ هزار و ۳۰۰ دستگاه 
از این محصولات تولید شــده بود.بدین ترتیب تولید خودروی 
سواری در 9 ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 
رشــد ۱۸.۸ درصدی داشته اســت.همچنین در 9 ماه ابتدایی 
امســال ۶۰ هزار و 9۸۳ دستگاه وانت تولید شده که نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل )۵۱ هزار و ۴۵۸ دستگاه( رشد ۱۸.۵ 
درصدی داشــته است.تا آذر ماه امســال هزار و ۳۶۲ دستگاه 
اتوبوس، مینی بوس و ون نیز تولید شــده که نســبت به مدت 
مشــابه سال قبل )هزار و ۴9۲ دســتگاه( با افت ۸.۷ درصدی 
مواجه شده است.در 9 ماه نخست امسال ۴۳۴ دستگاه کمباین 
و ۱۵ هزار و ۵۷۲ دســتگاه تراکتور تولید شــده که به ترتیب 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل رشد ۳9.۵ درصدی و ۱۲.۶ 

درصدی ثبت شده است.

حجم مبادلات ایران و عمان ۴۰ 
درصد کاهش یافت

رئیس اتاق مشترک ایران و عمان گفت: حجم مبادلات دو کشور 
در سال ۱۳9۷ و در اوج تحریم ها به یک میلیارد و ۱۶۱ میلیون 
دلار رســید؛ اما این رقم در ســال ۱۳9۸ به ۶9۴ میلیون دلار 
کاهش یافت.به گزارش اتاق بازرگانی ایران، محسن ضرابی عمان 
را یکی از شــرکای تجاری قابل اعتماد و ارزشــمند برای ایران 
دانســت و تأکید کرد: عمان در دوران شــیوع بیماری کرونا که 
اغلب کشورها مرزهای خود را به روی کالاهای ایرانی بستند، نه 
تنها مرزهای خود را نبست بلکه خطوط کشتی رانی را به مقصد 
ایــران افزایش داد.وی با تأکید بر فراهم بودن زیرســاخت های 
اولیه در راســتای توسعه مناسبات تجاری و سرمایه گذاری بین 
ایران و عمان بعد از لغو تحریم های یک جانبه آمریکا علیه ایران، 
تصریــح کرد: بیش ترین اثر تحریم بر روابط بانکی ایران با دیگر 
کشــورهای دنیا بوده و بعد از آن تــا حدی روی حمل ونقل اثر 
گذاشته اســت. بدین ترتیب پیش بینی می شــود در ارتباط با 
عمان اگر تحریم ها برداشته شود، بخش خصوصی بتواند حجم 
مبادلات تجاری را با ســرعت بیشــتری افزایــش دهد.ضرابی 
کاهش هزینه های انتقال ارز و تأثیرات مثبت بر حجم صادرات 
غیرنفتی را از جمله پیامدهای لغو تحریم ها عنوان کرد و گفت: 
زیرساخت های لازم برای تقویت روابط ایران و عمان وجود دارد 
و تنها مشکل اصلی بین این دو کشور عدم ارتباط سیستم بانکی 
و انتقال پول است که امیدواریم این مسئله نیز با لغو تحریم ها، 
حل شود.بر اســاس اظهارات وی، دولت عمان با آغاز تحریم ها 
و قطــع ارتباط برخی از کشــورها با ایران، نه تنها مناســبات 
تجاری خود را قطع نکــرد، بلکه در چارچوب روابط بین المللی 
و بــا یک نظام برد-برد، در جهت افزایش روابط اقتصادی تلاش 
می نمایند، این رویکرد عمان حتی در زمان شیوع بیماری کرونا 
نیز حفظ شد و شاهد افزایش خطوط کشتی رانی این کشور در 
فروردین سال جاری و ماه های بعدی آن بودیم.ضرابی در ادامه 
به حجم مبادلات بین ایران و عمان اشــاره کرد. حجم مبادلات 
دو کشور در سال ۱۳9۲ برابر با ۲۲۱ میلیون دلار بود و در سال 
۱۳9۷ و در اوج تحریم ها به یــک میلیارد و ۱۶۱ میلیون دلار 
رسید. این رقم در سال ۱۳9۸ بالغ بر ۶9۴ میلیون دلار بود که 
علت کاهش آن را باید در داخل ایران جســت وجو کنیم.رئیس 
اتاق مشــترک ایران و عمان علت عمده کاهش سطح مناسبات 
دو کشور در سال گذشــته را مربوط به بخشنامه های پی درپی 
داخلــی در حوزه تجاری، مقررات ارزی و ضوابط برگشــت ارز 
حاصل از صادرات در داخل و بخشــنامه های شبانه ممنوعیت 
صادرات دانســت و تأکید کرد: سال گذشته بخشنامه های بانک 
مرکزی، موضوع ایفای تعهدات ارزی و بخشــنامه هایی که برای 
ممنوعیت صادرات در بخش های مختلف صادر شــد، ســطح 
صــادرات ایران به عمان را پاییــن آورد.به باور وی، ایران دارای 
ظرفیت های صادراتی قابل توجهی به عمان است که متأسفانه به 
دلیل نوسانات ارزی و صدور بخشنامه های متعدد و خلق الساعه، 
قادر به استفاده بهینه از آنها نیست. اگر قرار باشد صادراتی اتفاق 
افتد، در قالب یک نظام برنامه ریزی شــده و قابل اعتماد محقق 
می شــود. طرف های تجاری ما در دیگر کشورها حاضر به انعقاد 
قرارداد بلندمدت تجاری با کشوری که مدام درگیر تغییر قوانین 
و مقررات خود باشد، نمی باشند و این به اعتماد شرکای خارجی 
به ایران به عنوان یک شریک استراتژیک لطمه وارد می کند. از 
طرفی اگر صادرکنندگان قراردادی را منعقد کنند اما نتوانند به 
تعهدات خود پایبند باشــند، نه تنها مجبور به پرداخت خسارت 
می شــوند، بلکه اعتبار و آبروی خود را نیز از دســت می دهند.

ضرابی در ادامه به وضعیت حمل ونقل و روابط بندری بین ایران 
و عمان اشاره و تصریح کرد: در حال حاضر روابط بندری بین دو 
کشور به نسبت خوب است و کشتی های ایرانی بین بنادر ایران 
و عمان در حال رفت وآمد هســتند.او همچنین از کشور عمان 
بــه عنوان یک پایگاه برای صادرات مجــدد کالاهای ایرانی یاد 
کرد و اشــاره کرد که عمان با برخورداری از قرارداد موافقت نامه 
تجارت آزاد با ۱۶ کشــور عربی- آفریقایی، آمریکا، سنگاپور و ۴ 
کشور اروپایی، از جایگاه مناسبی جهت صادرات مجدد کالاهای 
ایرانی بــه بازارهای هدف صادراتی برخوردار اســت که باید از 
این موقعیت طلایی به نحو مناســبی بهره برد.وی افزود: حجم 
واردات این کشــور از سراسر دنیا ۱9 میلیارد دلار است و سهم 
ایران از این رقم در ســال 9۲ برابر با ۰.۴ درصد، در سال 9۷ به 
۲.9 درصد افزایش یافت و در ســال 9۸ به ۲.۲۷ درصد کاهش 
پیدا کرد.به اعتقاد این فعال اقتصادی اگر وضعیت داخلی کشور 
از ثبات نســبی برخوردار شــود و دولت بتواند حداقل شرایط 
برنامه ریزی شــش ماهه بــرای فعالان اقتصادی را مهیا ســازد، 
سهم ایران از کل واردات عمان به ۱۰ درصد قابل افزایش است.

ضرابی عمده کالاهای صادراتی ایــران به عمان را مواد غذایی، 
محصولات کشاورزی، مصالح ساختمانی، سنگ های ساختمانی، 
مواد معدنی، صنایع فلزی، قیر، سیمان و غیره برشمرد و یادآور 
شــد: میزان واردات عمان به ایران ناچیز بوده و آنچه در روابط 
بین دو کشور وجود دارد، واردات به ایران از طریق عمان است؛ 
همان طور که در آمارها شاهد هستیم از سال 9۵ حجم واردات 
از طریق این کشور رشد قابل توجهی پیدا کرد، در حقیقت بنادر 

عمان نقش ترانشیپی خود را آغاز کرده اند.

صنعت،معدن،تجارت
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اخــبــار

هیــات مدیره انجمن نیروگاههــای مقیاس کوچک 
گفت: نیروگاه هــای مقیاس کوچک با هدف کمک 
به شبکه سراســری برق از ۱۰ سال پیش شروع به 
گســترش کردند اما موانع باعث شد تا امروز شاهد 
خاموشــی ۲۲۰ مگاوات نیــروگاه مقیاس کوچک و 

توقف تولید آنها باشیم.
به گزارش ایسنا، سیداحسان صدر امروز در نشستی 
خبری با بیان اینکه نگاه مســئولان به صنعت برق 
باید تغییر کند و به این بخش نه به عنوان بخشــی 
خدماتی بلکه بــه عنوان یک رونــق دهنده به کل 
اقتصاد نگاه کنند اظهــار کرد: وقتی به صنعت برق 
یک نگاه اقتصادی داشته باشیم، نه تنها هزینه تمام 
شــده و قیمت کالا اهمیــت می یابد بلکه مفاهیمی 

مانند بازار برق، بازار بورس نیز معنا پیدا می کند.
وی با تاکید بر اینکه تامین منابع یا کمبود نقدینگی، 
همواره یکی از چالش های اساسی اقتصاد ایران است، 
تصریح کرد: این چالــش در صنعت برق می تواند با 
توسعه مجموعه ای از تاسیسات صنعتی که از آن ها 
بــرای تولید همزمان برق، گرما و ســرما اســتفاده 
می شــود، تا حد فراوانی مرتفع شــود زیــرا میزان 
ســرمایه بری این نیروگاه ها، نزدیک به ۳۰ درصد از 

نیروگاه های بزرگ با راندمان مشابه کمتر است.

رئیس هیــات مدیره انجمــن نیروگاههای مقیاس 
 )CHP( کوچک با بیان اینکه نیروگاه های پراکنده
قادر هستند از طریق بازیافت حرارت و تبدیل آن به 
حرارت و برودت قابل استفاده، راندمان مصرف انرژی 
را تــا ۷۵ درصد افزایش دهنــد، گفت: نیروگاههای 
مقیاس کوچک در حال حاضر و در طی ۱۰ ســال 
گذشــته، ۱۶۰۰ مگاوات از ظرفیت تولید برق کشور 
را به خود اختصاص داده اند و از همان سال ها برای 
افزایش تولید برق خیز برداشتند اما موانعی بر سر راه 
این نیروگاه ها باعث شد تا این وعده ها عملی نشود. 
صدر با بیان اینکه یکی از معضلات دولت، توســعه 
شبکه برق کشور همزمان با افزایش مصرف برق است 
اظهار کرد: همان طور که می دانید توسعه این بخش 
نیازمند صرف هزینه های فراوانی است که دولت در 
حال حاضر با توجه به تحریم ها و فشارهای اقتصادی 
قادر به تامین آن نیست. بنابراین توسعه نیروگاه های 
پراکنده )CHP( می تواند بخش بزرگی از نیاز شبکه 

را بدون صرف هزینه های فراوان پاسخ دهد.
وی با بیان اینکه ۱۰ ســال قبل وزارت نیرو مشوقی 
را بــرای نیروگاه های CHP در نظر گرفته بود و آن 
معافیت از پرداخت هزینه ترانزیت بود، افزود: اما هم 
اکنون نیروگاه هــای CHP بابت ترانزیت برق باید 

هزینــه پرداخت کنند. اما بحث بر ســر موضوعاتی 
است که به واقع باعث شده تا سرمایه گذاران نیروگاه 
های مقیاس کوچک که  ســرمایه های خود را وارد 
این بخش کردند به شدت به بانک ها بدهکار شوند.

رئیس هیــات مدیره انجمــن نیروگاههای مقیاس 
کوچک  با اشاره به اینکه یکی از این موانع نرخ خرید 
تضمینی برق و تاخیر در پرداخت پول برق از سوی 
وزارت نیرو و توانیر اســت تاکید کرد: متاسفانه نرخ 
خرید تضمینی برق از نیروگاه های مقیاس کوچک 
عادلانه نیست. نرخ های متفاوت خرید تضمینی برق 
از ۲۵۰ تومان تا ۵۲۰ تومان باعث شــده تا برخی از 
نیروگاهها به شدت دچار مشکل شده و بعد از اتمام 

قراداد خود نیروگاههای خود را خاموش کنند. 
صدر با بیان اینکه  قراردادهایی که بر اســاس برنامه 
ششم توسعه بسته می شود هر کیلووات ساعت ۵۲۰ 
تومان است و قراردادهایی که بر اساس برنامه پنجم 
بســته شده است هر کیلو وات ساعت از ۲۵۰ تومان 
تا ۳۰۰ تومان است، گفت: متاسفانه مانع دیگری که 
باعث شــده تا نیروگاههای مقیاس کوچک به شدت 
دچار مشکل شــوند این است که پول برق به خزانه 
رفته و هر زمان که توانیر و یا وزارت نیرو صلاح می 
دانند پول برق فروخته شده را پرداخت می کنند. در 

حال حاضر هفت ماه است که پول برق نیروگاه های 
مقیاس کوچک از ســوی توانیر پرداخت نشده و به 

حدود ۲۰۰۰ میلیارد تومان رسیده است.
رئیس هیــات مدیره انجمــن نیروگاههای مقیاس 
کوچــک با بیان اینکه در این شــرایط که گفته می 
شود شبکه سراسری برق با کمیود برق مواجه شده 
و احتمال خاموشی وجود دارد اگر وعده های وزارت 
نیرو و دولت بابت حمایــت از نیروگاه های مقیاس 
کوچــک محقق می شــد بدون شــک امــروز این 
مشکلات را نداشتیم افزود: اگر حمایت های لازم از 
نیروگاهای مقیاس کوچک صورت می گرفت الان به 
جای ۱۶۰۰ مگاوات باید سه برابر این عدد توسط این 

نیروگاههای مزبور ، برق تولید می کردند. 
وی در پاســخ به این پرســش که چه تعداد نیروگاه 
مقیاس کوچک از وزارت نیــرو و توانیر طلب دارند 
گفت: ۲۰ نیروگاه مقیاس کوچک از وزارت نیرو طلب 
دارند و از ۷ ماه پیش بارها وعده داده شده است که 
این مطالبات پرداخت می شود اما متاسفانه هر بار به 

فراموشی سپرده می شود.
رئیس هیــات مدیره انجمــن نیروگاههای مقیاس 
کوچک  با تاکید بر اینکه پیشــنهادات خوبی توسط 
انجمن نیروگاههای مقیاس کوچک به اتاق بازرگانی 
و برای تصویب به مجلس داده شــده اســت تا این 
مشکلات برای همیشه برطرف شود اظهار کرد: چهار 
پیشنهاد الحاقی به لایحه بودجه ۱۴۰۰ ارائه شد و به 
دلیل دقیق بودن این پیشنهادات به راحتی در اتاق 
بازرگانی به تایید رسید و به مجلس برای تصویب و 

قانون شدن ارسال شد. 
وی با بیان اینکه دو پیشــنهاد مهم ما یکی مربوط 
به این بود که بندی در بودجه اضافه شــود که بابت 
برق فروخته شده به شبکه سراسری برق ما از خزانه 
طلبکار شــویم، اظهار کرد: چــرا که وقتی پول برق 
به حســاب خزانه واریز می شود توانیر و وزارت نیرو 
مشــکلات عدیده ای دارند و این پول ها به نیروگاه 
های مقیاس کوچــک با تاخیر طولانی پرداخت می 
شود. به گفته رئیس هیات مدیره انجمن نیروگاههای 
مقیاس کوچک گفته می شــود بــه دلیل بالا بودن 
راندمان نیروگاه های کوچک مقیاس و تلفات پایین 
تر نســبت به ســایر نیروگاهها به ما پاداش عددی 
پرداخت می شــود . ما اعلام مــی کنیم که ما این 
پاداش عددی را نمــی خواهیم بلکه ما را در فروش 
بــرق به ماینرها آزاد بگذارند تا بخشــی از هزینه ها 
جبران شود. وی درخصوص اینکه در حال حاضر چه 
میزان برق به ماینرها فروخته می شود؟ گفت: طبق 
آمارهای منتشر شــده حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ مگاوات 
به شــکل زیر زمینی به ماینرها انرژی فروخته می 
شود. پس اگر وزارت نیرو ما را آزاد می گذاشت می 
توانستیم با شناسایی ماینرها به راحتی هزینه های 
خود را جبران کنیم.  هزینه های احداث یک نیروگاه 
۱۰ مگاواتی ۴ میلیون یورو اســت. اما سیاست های 
انقباضی جای خود را به سیاســتهای تشویقی داده 
اســت و این نیروگاه ها با این وضعیت عدم پرداخت 
مطالبات ورشکسته شــده و تولید برق متاسفانه در 

برخی از نیروگاهها متوقف و خاموش شده است.

ســخنگوی صنعت بــرق گفــت: وزارت نیرو خود 
را بــرای تامین برق مراکز مجاز اســتخراج رمز ارز 
متعهــد می داند و در عین حــال از همه راهکارها 
برای شناسایی اســتفاده کنندگان غیرمجاز از برق 

نیــز بهره می گیرد. به گزارش وزارت نیرو، مصطفی 
رجبی مشهدی، با اشاره به اینکه استفاده کنندگان 
از برق غیرمجاز برای استخراج رمز ارز یا هر فعالیت 
دیگری، به حقوق مردم تجاوز می کنند، گفت: این 

گروه با سوء اســتفاده و افزایش مصرف، باعث بروز 
آســیب به شبکه برق می شــوند. وی با بیان اینکه 
صنعت برق مشــوق هایی را برای کاهش هزینه های 
اســتفاده کنندگان مجاز از برق برای استخراج رمز 
ارز در نظر گرفته است که می تواند هزینه های آنها 
را بیــش از ۳۰ درصد کاهش دهــد، ادامه داد: در 
صورتی که اســتخراج کنندگان مجــاز رمز ارز از 
استخرهای داخلی اســتفاده و از سطح فوق توزیع 
برای ایــن کار بهره گیرند، می توانند تا بیش از ۳۰ 
درصــد از هزینه های برق مصرفــی خود را کاهش 
دهند. ســخنگوی صنعــت برق با اشــاره به اینکه 
علاقه مندان می توانند برای دریافت مجوز به وزارت 
صمت معرفی و مراحــل بعدی را طی کنند، اظهار 
داشــت: تاکنون ۳۱۰ مگاوات انشــعاب به صورت 
قانونــی در اختیار فعالان حــوزه ارز دیجیتال قرار 
گرفتــه و نزدیک به همین میــزان مراکز غیرمجاز 
اســتخراج رمز ارز نیز شناســایی شده است.رجبی 
مشهدی با اشــاره به اینکه در حال حاضر کمتر از 
یک درصد برق کشور توسط مراکز استخراج رمز ارز 
مصرف می شود، گفت: در صورت شناسایی کسانی 

که از برق غیرمجاز برای این کار استفاده می کنند، 
علاوه بر جریمه، به مرجع قضایی نیز معرفی خواهند 
شد.سخنگوی صنعت برق همچنین از هماهنگی با 
وزارت ارتباطات برای شناسایی استخراج کنندگان 
غیرمجــاز رمــز ارز خبر داد و اضافه کــرد: در این 
شرایط با استفاده از میزان مصرف اینترنت اشخاص، 
شرایط استخراج رمز ارز قابل تشخیص خواهد بود.

وی همچنیــن از ارائه پاداش بــه معرفی کنندگان 
مراکز و اشــخاص اســتفاده کننده از برق غیرمجاز 
برای اســتخراج رمــز ارز خبــر داد و توضیح داد: 
عاملان کشف و معرفی، تا سقف ۲۰ میلیون تومان 
پاداش دریافت خواهند کرد.سخنگوی صنعت برق 
همچنین در خصوص تعرفه برق مراکز اســتخراج 
رمز ارز نیز گفت: بــه دلیل افزایش مصرف برق در 
تابستان، تعرفه استخراج ارز دیجیتال در فصل گرما 
حدود ۲ هزار تومان است و این رقم در ۸ ماه دیگر 
ســال به حدود ۵۰۰ تومان می رسد. استخراج ارز 
دیجیتال سهم اندکی از مصرف برق داشته و ارتباط 
دادن تعدیل نور معابر و کمبود برق به دلیل ارزهای 

دیجیتال به طور کامل رد می شود.

متعهد به تامین برق مراکز مجاز رمز ارز هستیم

حفاری چاه اکتشافی نام آوران - ۱ 
آغاز شد

شرکت ملی حفاری تحت قرارداد مدیریت اکتشاف شرکت ملی 
نفت ایران، دستگاه حفاری سنگین ۷۴ فتح را در موقعیت میدان 
نفتی نام آوران مســتقر و راه اندازی کرده اســت.به گزارش روز 
یکشنبه ایرنا از شرکت ملی حفاری ایران، »سعید نظری« مدیر 
پروژه دو دســتگاه حفاری خشکی و خدمات جانبی این شرکت 
گفت: این دستگاه حفاری با توان دو هزار اسب بخار از اوایل هفته 
گذشته، عملیات حفاری چاه اکتشافی نام آوران - ۱ را آغاز کرده 
اســت. وی افزود: براســاس توافق میان ملی حفاری و مدیریت 
اکتشــاف شرکت ملی نفت ایران، دســتگاه حفاری ۸9 فتح نیز 
کاندیــدای حفاری چاه اکتشــافی نــام آوران - ۲ در این میدان 
نفتی اســت و بزودی در این موقعیت مســتقر خواهد شد.مدیر 
پروژه دو دســتگاه حفاری خشکی و خدمات جانبی شرکت ملی 
حفاری ایران گفت: این شرکت در همین ارتباط همزمان با انجام 
عملیــات حفاری چاه ها، خدمات جانبــی حفاری را به مدیریت 
اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران ارائه می دهد.به گزارش ایرنا، 
میدان نفتی نام آوران یکی از عظیم ترین میادین نفتی است که 
در تاریخ ایران کشف شده و در فاصله بین میادین نفتی منصوری 
و سوسنگرد در وسعتی به اندازه ۲۴۰۰ کیلومتر مربع و در عمق 
۳۱۰۰ متری یک لایه نفت دار به اندازه ۸۰ متر کشف شد که به 
اندازه ۵۳ میلیارد بشکه حجم دارد و امکان گسترش این میدان 
به جنوب غربی و شــرقی هم وجود دارد. اسم این مخزن توسط 
وزارت نفــت به پاس خدمات همه افرادی که در گوشــه و کنار 
کشــور به خدمت می پردازند، به ویژه کارکنان مدیریت اکتشاف 
که نام آوران گمنام صنعت نفت محســوب می شوند و درشرایط 
سخت کاری کار می کنند، »نام آوران« گذاشته شد. این نام آوران، 
همان گمنامان نام آور افتخارآفرین کشور هستند. اکتشاف میدان 
نفتی نام آوران با پیشرفته ترین روش های اکتشافی انجام شده و 
آغاز کشف آن با سه حلقه چاه از سال 9۵ شروع شده است.حجم 
لایه قدیمی این میدان حدود ۳۱.۳ میلیارد بشــکه بوده و حجم 
نفت جدید کشف شــده حدود ۲۲ میلیارد بشکه است. ضریب 
بازیافت این لایه ۱۰ درصداست و حدود ۲.۲ میلیارد بشکه قابل 
استحصال است.این لایه نفتی که زیر میدان های مختلف است، 
دومین مخزن بزرگ کشف شــده بوده که مقدار برداشت از آن 

تابع فناوری است.

برگشت مصرف برق به کانال ۴۰ 
هزار مگاواتی

مصرف برق کشــور که در چند روز گذشته کمی کاهش یافته و 
وارد کانال ۳۳ هزار مگاوات شــده بود، روزگذشته باردیگر روند 
افزایشی خود را آغاز و به ۴۰ هزار و 9۶۵ مگاوات رسید.گزارش 
روز یکشــنبه خبرنگار اقتصادی ایرنا برپایــه تازه ترین گزارش 
شرکت مدیریت شبکه برق ایران، مصرف برق روز گذشته کشور 
در ساعت ۱۸ و ۲ دقیقه به عدد ۴۰ هزار و 9۶۵ مگاوات رسید.

مصرف برق روز گذشــته در مقایســه با مدت مشابه پارسال که 
۳۴ هزار و ۵۱۰ مگاوات بود، رشد ۶ هزار و ۴۵۵ مگاواتی یافت.

گزارش مزبور که مورد بررسی خبرنگار ما قرار گرفت، نشان می 
دهد میزان مصرف برق در ســاعت ۱۲ و 9 دقیقه روز گذشــته 
بــه رقم ۳۸ هــزار و ۵۶۶ مگاوات رســید.این میزان مصرف در 
مقایســه با مدت مشابه پارسال با مصرف ۳۱ هزار و ۵۱ مگاوات 
از رشــد هفت هزار و ۵۱۵ مگاواتی برخودار شده است.همچنین 
در روزهــای هیجدهم و نوزدهم دی ماه میــزان مصرف برق با 
کاهش همراه شــد، که روز گذشته این روند تغییر جهت داده و 
روندی افزایشــی بخود گرفت.روند مصرف برق در بخش صنایع 
نیز نشــان می دهد در ساعت ۱۲ و 9 دقیقه روز گذشته میزان 
مصرف پنج هزار و ۵ مگاوات بود که در ســاعت ۱۸ و ۲ دقیقه 
کاهش یافته و به کانال چهار هزار و ۷۱ مگاواتی وارد شــد.روز 
گذشــته میزان تولید برق از منابع تجدید پذیر به عدد سه هزار 
و ۲۵۱مگاوات رسید.مصرف برق این روزهای کشور در حالی به 
بالاترین حد زمستانه خود رســیده که براثر افزایش برودت هوا 
مصرف گاز نیز رکورد شکسته و همین امر گاز رسانی به نیروگاه 
ها را با مشکل روبرو کرده است. مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و 
توزیع نیروی برق ایران در این ارتباط گفت: کاهش یک درجه ای 
وسایل گرمایشــی خانگی یا محیط کار، موجب کاهش مصرف 
۶ درصدی انرژی خواهد شــد. »محمدحسن متولی زاده« افزود: 
روزانه ۶۰۰ میلیون متر مکعــب گاز در بخش خانگی و تجاری 

مصرف می شود.

صرفه جویی ۱.۶ میلیارد مترمکعبی 
گاز طبیعی با توسعه انرژی های 

تجدیدپذیر
مدیــرکل دفتر برنامــه راهبــردی و تنظیم مقررات ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهــره وری انرژی برق ایــران گفت: 
توســعه ۸۴۷ مگاوات انرژی های تجدیدپذیر در کشــور تاکنون 
منجــر به صرفه جویی بیــش از یک هــزار و ۶۰۰ میلیون  متر 
مکعب گازطبیعی در کشــور شده است.به گزارش روز شنبه ایرنا 
از وزارت نیرو، »ســالار آتش پر« افزود: در آذرماه سال جاری با 
تولید بیش از ۸۲ میلیون کیلووات ســاعت انرژی تجدیدپذیر در 
کشــور از انتشار ۵۵ هزار تن گاز گلخانه ای و همچنین ۳۰۰ تنُ 
آلاینده های محلی جلوگیری شد.وی همچنین از صرفه جویی ۱۸ 
میلیون لیتری آب در آذرماه امسال خبر داد و اظهار داشت: علاوه 
بر این، برق تولیدشــده از منابع پاک در ماه گذشته صرفه جویی 
در مصرف ســوخت های فسیلی به میزان ۲۳ میلیون مترمکعب 
معــادل گاز طبیعی را محقق کرده اســت.مدیرکل دفتر برنامه 
راهبردی و تنظیم مقررات خاطرنشان ساخت: تاکنون با توسعه 
حدود ۸۴۷ مگاوات انواع نیروگاه تجدیدپذیر در کشور با تزریق ۵ 
هزار و ۶۵۰ میلیون کیلووات ساعت انرژی به شبکه سراسری برق 
کشور مصرف سوخت های فسیلی را به میزان هزار و ۶۰۵ مگاوات 
کاهش داده است و این امر کمک شایانی به کاهش آلودگی های 
زیســت محیطی می کند.آتش پــر با بیــان اینکــه نیروگاه های 
خورشیدی و بادی به ترتیب با ۴۱۳.۶ مگاوات و ۳۰۳.۱۸ مگاوات 
بیشــترین سهم را در تولید برق تجدیدپذیر داشته اند، گفت: در 
حال حاضر توســعه مولدهای تجدیدپذیر مختص مشترکان با 
اســتقبال خوبی همراه بوده است، به طوری که تا پایان آذرماه ۴ 
هزار و ۶۵۱ مولد خورشیدی و بادی با مجموع ظرفیت ۵۴ هزار 
و 9۳۰ کیلووات توسط مشــترکان برق با همکاری شرکت های 

توزیع نیروی برق استانی به بهره برداری رسیده اند.

خاموشی22۰مگاواتنیروگاهمقیاسکوچک

انرژی

مدیر بخش صنعت شــرکت بهینه سازی مصرف 
سوخت گفت: حوزه های پالایشگاهی، پتروشیمی 
و صنایع انرژی بر مانند ســیمان و فولاد بیشترین 
ســهم یارانه انرژی را دریافــت می کنند.به گزارش 
صدا و ســیما، محمدرضا خطاطــی، مدیر بخش 
صنعت شرکت بهینه سازی مصرف سوخت گفت: 
براســاس آخرین آمار ارائه شــده در ترازنامه منابع 
هیدروکربوری کشــور در ســال 9۶، ایران سالانه 
۵۱.۲ میلیارد دلار یارانه انرژی پرداخت می کند.وی 
با بیان اینکه بخش زیادی از یارانه انرژی در بخش 
صنعت پرداخت می شــود، ادامه داد: ۳۴ درصد این 
یارانه در حوزه نیروگاهی پرداخت می شود که در این 
میان حوزه های پالایشگاهی، پتروشیمی و صنایع 
انرژی بر مانند سیمان و فولاد بیشترین سهم یارانه 
انرژی را دریافت می کنند و بخش خانگی، تجاری و 
حمل ونقل در رتبه های بعدی قرار دارند.مدیر بخش 
صنعت شرکت بهینه سازی مصرف سوخت با تأکید 

بر اینکه باید از اتلاف منابع انرژی جلوگیری کنیم، 
اظهار کــرد: در همین زمینه ۱۰ طــرح در حوزه 
بهینه سازی مصرف سوخت در نیروگاه ها، پتروشیمی، 
پالایشگاه ها و صنایع سیمان و آهن تدوین شده و 
برای بررسی و تصویب به شورای اقتصاد ارائه شده 
است.خطاطی تصریح کرد: برای جلوگیری از اتلاف 
انــرژی در بخش خانگی و تجــاری هم طرح هایی 
ارائه شــده که می توان به طرح توسعه حمل ونقل 
ریلی، حذف خودروهای فرسوده، و هوشمند کردن 

موتورخانه ها در واحدهای مسکونی اشاره کرد.

سیمان و فولاد، بیشترین یارانه انرژی را دریافت می کنند

تصمیم اوپک و متحدانش برای کاهش تولید نفت 
تا مارس به منزله هدیه کریسمسی برای شرکتهای 
نفت شیل آمریکا بود که در پی کاهش قیمتها، ناچار 
شدند هزینه هایشــان را کاهش دهند.به گزارش 
ایسنا، تولید نفت خام آمریکا در سال گذشته به دلیل 
قیمتهای اندک و کاهش تقاضا که تولیدکنندگان 
شــیل را به کاهش ضررشان وادار کرد، دو میلیون 
بشــکه در روز کاهش یافت. سرمایه گذاران حتی 
پیش از شــیوع پاندمی، صنعت نفت شیل را برای 
کاهش هزینه و افزایش بازدهی تحت فشار قرار داده 

بودند. تولید نفت شیل به سرعت کاهش یافت اما 
ممکن است سریعا بهبود پیدا کند.عربستان سعودی 
که بزرگترین صادرکننده نفت جهان اســت، سه 
شنبه گذشــته پس از نشست وزیران اوپک پلاس 
اعــلام کرد تولیدش را در فوریه و مارس داوطلبانه 
یک میلیون بشــکه در روز دیگر کاهش می دهد. 
این تصمیم پس از تلاش روسیه برای افزایش تولید 
به منظور مقابله با بهــره برداری رقیبان آمریکایی 
گرفته شد.روسیه و قزاقستان که تمایلی به واگذار 
کردن سهم بازارشان به آمریکا ندارند، تولیدشان را 
افزایــش خواهند داد. اوپک پلاس در هر یک از دو 
ماه آینده ۵۰۰ هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه 
خواهد کرد. مقامات ســعودی نگران بودند که این 
افزایش تولید فراتر از تقاضا در اوج موج دوم پاندمی 
و قرنطینه های سخت گیرانه باشد.قیمت معاملات 
وســت تگزاس اینترمدیت روز جمعه به بالای ۵۲ 

دلار در هر بشکه صعود کرد.

تصمیم اوپک به نفع نفت شیل آمریکا شد
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اخــبــار  

 رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه امکان تحقق 
رشد اقتصادی بدون حمایت بانک ها از تولید وجود 
نداشت، گفت: توقف رشد پول و کاهش رشد دوازده 
ماهه آن در آذرماه نســبت به آبان، نشانه مهمی از 
کاهش انتظارات تورمی اســت و این نکته سیگنال 
مثبتی به بازارها تلقی می شود که آرامش بازارها را 

در پی خواهد داشت.
به گزارش شــنبه شــب ایرنــا از  بانــک مرکزی، 
عبدالناصر همتی در جلسه دوره ای با مدیران عامل 
بانک ها ضمن ابراز امیدواری درباره بهبودی شرایط 
اقتصادی کشور گفت: باتوجه به تحولات بین المللی 
بی شــک شرایط ما بهبود خواهد یافت، زیرا در این 
مدت دشمن فشــار بسیاری را بر مردم ما وارد کرد 
و البته مقاومت مردم جواب داده اســت و از شرایط 

سخت عبور کرده ایم.
وی  با اشــاره به انتشــار گزارش متغیرهای پولی، 

عنوان کرد: خوشــبختانه ســیالیت پول و رشد آن 
صفر شده است و این امر به معنای توقف رشد پول 
است، رشــد پول به معنای حجم سپرده دیداری و 
اسکناس ومســکوک است که رشد آن متوقف شده 
اســت و البته این امر نویددهنــده کنترل انتظارات 
تورمی است.پهمتی یادآور شد: توقف رشد »پول« و 
کاهش  رشــد دوازده ماهه آن در آذر ماه نسبت به 
آبان، نشــانه مهمی از کاهش انتظارات تورمی است 
و این نکته ســیگنال مثبتی به بازارها تلقی می شود 

و آرامش بازارها به تبع این امر محقق  خواهد شد.
رییــس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد:  آمارها 
حاکی از رشــد ۱۵.۵ درصدی پایه پولی در 9ماهه 
سال جاری و توقف رشد »پول« در آذر ماه و کاهش 
۱۰.۳ درصــدی رشــد دوازده ماهه ایــن متغیر در 
آذرماه نســبت به آبان ماه بوده اســت و البته دلیل 
کاهش این امر ناشی از عواملی مانند مقاومت بانک 

مرکزی، همکاری بانک ها و انتشار اوراق است.
وی با اشــاره به اهمیت اســتقلال بانک مرکزی در 
کنترل تورم گفــت: در صورتی کــه بانک مرکزی 
مستقل و براســاس نظرات کارشناسی خود تصمیم 
بگیرد، کنترل تورم آسان خواهد شد و با تحقق این 
امر در طولانی مدت شاهد رسیدن به هدف تورمی 
خواهیــم بود. همتی درباره کنترل ترازنامه بانکها از 
ابتدای دی ماه سال جاری گفت: همانطور که پیش 
از این نیز عنوان شد، بانک مرکزی ترازنامه بانکها را 
به صورت سه ماهه کنترل می کند و ضروری است 
شــبکه بانکی درخصوص رشــد ترازنامه های خود 

کنترل لازم را داشته باشد.
به گفته رئیس شورای پول و اعتبار، این بانک برای 
بانــک ها که نســبت به کنتــرل ترازنامه های خود 
اهتمام لازم را نداشتند، باتوجه به مجوزهای شورای 

پول و اعتبار اقدامات تنبیهی را لحاظ می کند.

وی خاطرنشان کرد: از ابتدای دی ماه ترازنامه های 
بانک های تجاری بایــد ماهانه دو درصد و بانکهای 

تخصصی ماهانه ۲.۵ درصد رشد کند.  
همتــی درخصوص کنترل نقدینگــی گفت: کنترل 
نقدینگی برای بانک مرکزی بســیار مهم اســت و 
البته از نظام بانکی می خواهم که نســبت به این امر 
اهتمام لازم را داشته و برای تحقق این مهم، بر رشد 

ترازنامه خود کنترل داشته باشند.
رییــس شــورای پول و اعتبــار با اشــاره به برخی 
انتقــادات درباره عملکرد بانک هــا تأکید کرد: طی 
هشت ماه اول سال جاری بانک ها بیش از هزارهزار 
میلیارد تومان تســهیلات اعطا کردند که ۳۰ درصد 
آن متعلــق به بخش صنعت اســت، در مجموع ۶۰ 
درصد ســرمایه در گردش بوده و این امر به معنای 
آن اســت که نزدیک به ۶۰۰ هزار میلیارد تومان از 
ابتدای ســال بابت سرمایه گردش اعطا شده است و 
ایــن موارد به بخش های مختلف اقتصادی همچون 

صنعت، کشاورزی و بازرگانی تعلق گرفته است.
وی اظهار داشت: شــبکه بانکی تلاش خود را برای 
حمایــت از تولید به کار گرفته اســت، به طور قطع 
جهش تولید بدون همکاری و تسهیلات دهی بانک 
ها محقق نمی شــود و در این زمینه ضروری است 
مدیران عامل بانک ها دستاوردها و عملکرد خود در 
حمایت از تولید را از طریق رســانه ها به اطلاع هم 

وطنان برسانند.
 همتــی با اشــاره به صحبت های حجت الاســلام 
والمســلمین  رئیســی، رئیس قوه قضاییه، مبنی بر 
حمایــت از تولیدکنندگان تصریح کــرد: امیدواریم 
بانک ها در امور اقتصادی کشــور همچنان از تولید 
حمایت کنند، به طور حتم رشد اقتصادی و جهش 
تولیــد بدون حمایت های شــبکه بانکــی از تولید 
محقق نمی شــود. در این مسیر ضروری است نظام 
بانکی براساس بخشــنامه های بانک مرکزی نسبت 
به نرخ ســود پایبندی لازم را داشــته باشند.رییس 
کل بانک مرکزی افزود: برخی نرخ های ســود نرخ 
مبادله ای اســت و مبنای آن مشــخص و براساس 
اعلام بانک مرکزی اســت اما برخی نرخ های سود 
مربوط به عقود مشــارکتی و علی الحســاب است و 
براساس محســاباتی که در قرارداد وجود دارد، نرخ 
ســود اخذ می شود، بانک مرکزی نیز در این زمینه 
نظــارت لازم را به عمل مــی آورد و در این زمینه 

حقوق تولیدکنندگان را نیز مدنظر دارد.

معاون دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی 
خبــر داد: تــا اینجــای کار به متقاضیان مســکن 
ملی قول داده شــده اســت که به ازای هر متقاضی 
۱۰۰میلیون تومان تســهیلات تخصیص داده شود 
البته ما به دنبال این هســتیم که مبلغ تســهیلات 
به ۱۵۰میلیون تومان برســد. به گزارش خبرگزاری 
تسنیم، علی قائدی معاون دفتر اقتصاد مسکن وزارت 
راه و شهرسازی درباره آغاز ثبت نام متقاضیان مرحله 
جدید طرح ملی مســکن اظهار کــرد: ما در انتهای 
سال گذشــته، دو مرحله ثبت نام در طرح اقدام ملی 
مســکن داشــتیم که این ثبت نام ها در ۳۱ استان و 
بالغ بر ۵۰۰ شــهر صورت پذیرفت. از همان ابتدا در 
بعضی مناطق شهری، تقاضا وجود داشت، اما، چون 
دربــاره تأمین زمین اطمینان نداشــتیم، ثبت نامی 
صــورت ندادیم تا اینکه در فاصلــه زمانیِ از انتهای 
سال گذشته تاکنون تلاش هایی شد تا زمین تأمین 
شود و نتیجه این تلاش ها این شد که در ۲۲ استان 
و برای ۲۰۰ شــهر زمین تأمین شــد و ما برای این 
شهر ها ثبت نام خواهیم داشــت. وی در ادامه افزود: 
در این دوره، ظرفیت باز اســت و از متقاضیان به هر 
تعدادی که در هر شهری وجود داشته باشد، ثبت نام 
می کنیم لذا محدودیت ثبت نام وجود ندارد. به گفته 
قائدی، ثبت نام متقاضیان از پنجشنبه گذشته شروع 
شــده اســت و به مدت یک هفته ادامه دارد. معاون 
دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی تصریح 
کرد: مــا در قالب طرح اقدام ملی مســکن، متعهد 
هستیم که ۴۰۰ هزار واحد مسکونی را تأمین کنیم. 
در مرحلــه اول و دوم که قبــل از عید نوروز صورت 

گرفت، ۸۰۰ هزار نفــر ثبت نام کردند، از این تعداد، 
۵۰ درصد واجد شرایط بودند که تا الآن حدود ۱۲۸ 
هزار نفر از این افــراد واریز وجه کرده اند. وی درباره 
شــرایط متقاضیان مرحله جدیــد ثبت نام هم گفت 
که در مرحله جدید، شــرایط تغییری نکرده اســت 
و متقاضیان باید ۴ شــرط داشــته باشند یعنی فرم 
)ج( آن ها ســبز باشــد و از امکانات دولتی استفاده 
نکرده باشــند، سابقه مالکیت مسکن نداشته باشند، 
متأهل باشــند و همچنین در شــهری که متقاضی 
واحد مســکونی هســتند، ســابقه حداقل ۵ سال 
سکونت داشته باشــند. قائدی ادامه داد: در مرحله 
جدید ثبت نام، شهر های جدیدی در نظر گرفته شده 
اســت که قبلًا در آن ها ثبت نام صورت نگرفته بود، 
اما تقاضا وجود داشــت.وی ابراز کرد: در دوره قبلی 
ثبت نام، تأمین مالی متقاضیان برای ســاخت واحد 
مســکونی از دو طریق انجام می شد؛ یکی از طریق 
آورده نقدی متقاضی و یکی هم از محل تســهیلات 
که در هر دو مرحله، هم متقاضیانی که قبلًا ثبت نام 
کرده بودند و هم متقاضیان جدید، تسهیلات به آن ها 
تخصیص داده می شــود، امــا از آنجا که همه هزینه 
ساخت از محل تسهیلات تأمین نمی شود، متقاضیان 
باید آورده نقدی هم داشته باشند تا پروژه آغاز شود.

قائدی خاطرنشــان کرد: تا اینجای کار به متقاضیان 
قول داده شده اســت که به ازای هر متقاضی، ۱۰۰ 
میلیون تومان تســهیلات تخصیص داده شود البته 
ما به دنبال این هســتیم که مبلغ تسهیلات به ۱۵۰ 
میلیون تومان برســد، مابه التفاوت این تسهیلات تا 
قیمت تمام شــده یک واحد مســکونی را متقاضی 

باید از محل آورده نقــدی خود تأمین کند. به گفته 
معاون دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی در 
مرحله اول، متقاضی باید حداقل ۴۰ میلیون تومان 
آورده نقدی داشته باشد. وی تأکید کرد: برای هزینه 
ســاخت، چیزی که به دســتگاه های متولی ساخت 
اقدام ملی مسکن ابلاغ شده، قیمت پایه ۲ میلیون و 
۷۰۰ هزار تومان به ازای هر مترمربع است. ایرج رهبر 
نایب رئیس انجمن انبوه ســازان هم در پاسخ به این 
ســؤال که از زمان آغاز طرح ملی تا امروز، این روند 

چه تأثیری بر بازار مســکن داشته است، گفت: این 
روندی که چند ســال اخیر در حوزه مسکن از نظر 
قیمت با آن مواجه بوده ایم، روند رضایت بخشی نبوده 
اســت و افزایش غیر قابل تصوری داشتیم که دلایل 
زیادی داشته اســت.وی ادامه داد: برنامه ریزی برای 
مســکن، برنامه میان مدت اســت یعنی اگر ما برای 
تولید مسکن از امســال برنامه ریزی داشته باشیم و 
شروع کنیم، نتیجه تولید ما بین سه تا ۵ سال آینده 

معلوم می شود.

امکانتحققرشداقتصادیبدونحمایتبانکهاازتولیدوجودنداشت

پیشنهاد افزایش وام مسکن ملی به ۱5۰میلیون تومان

تکلیف دولت به فراهم کردن 
زیرساختها جهت معامله۱۰ میلیارد 

مترمکعب گاز در بورس انرژی
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی خبر از 
تکلیف مجلس به دولت جهت فراهم کردن زیرساختهای فیزیکی و 
نرم افزاری لازم جهت عرضه و انجام معامله حداکثر ۱۰ میلیارد متر 
مکعب گاز طبیعی در بورس انرژی در سال ۱۴۰۰ داد. به گزارش 
ایسنا، رحیم زارع در نشست خبری با اشاره به مصوبات جلسه دیروز 
بعد از ظهر کمیسیون تلفیق بیان کرد:  در راستای تجاری سازی 
و افزایش ســهم بخش خصوصی در حوزه انرژیِ، زیر ســاختهای 
فیزیکی و نرم افزاری لازم جهت عرضه و انجام معامله حداکثر ۱۰ 
میلیارد متر مکعب گاز طبیعی در بورس انرژی در سال ۱۴۰۰ پیش 
بینی گردد. آیین نامه اجرایی این بند طی سه ماه اول سال ۱۴۰۰ 
با همکاری وزارت خانه های نفت، نیرو و اقتصاد و دارایی و سازمان 
برنامه و بودجه کشور باید به تصویب هیات وزیران رسد.وی در ادامه 
اظهار کرد: همچنیــن به منظور خروج تدریجی دولت از مدیریت 
صندوقهای سرمایه گذاری قابل معامله و کاهش فاصله میان ارزش 
خالص دارایی واحدهای آنها از قیمت واحدها شــورای عالی بورس 
موظف شــد ظرف مدت ســه ماه از تاریخ ابلاغ این قانون دستور 
العمل نحوه تبدیل واحدهای ســرمایه گذاری عادی به واحدهای 
سرمایه گذاری ممتاز را برای دارندگان عمده واحدهای این صندوقها 
و بازگردانی فعال مدیر صندوق از طریق خرید و فروش سهام موجود 
در سبد سرمایه گذاری های آنها تثبیت کند.سخنگوی کمیسیون 
تلفیق بودجه در ادامه تصریح  کرد: از ســوی دیگر به دولت اجازه 
داده شد تا سقف ۳۰۰ هزار میلیارد ریال از منابع حاصله از فروش 
بنگاه ها، ســهام  سهم الشــرکا، اموال، املاک، دارایی ها، و حقوق 
مالی متعلق به دولت و موسسات و شرکتهای دولتی تابعه و وابسته 
را بابت اجرا و تکمیل طرحهای تملک دارایی سرمایه ای و تسویه 
دیون و تعهدات قانونی دولت و دستگاه های اجرایی ناشی از اجرای 
این قانون و یا قوانین بودجه ســالهای قبل را به اشخاص حقیقی 
و حقوقی دولتــی نهادهای عمومی غیر دولتی، تعاونی، خصوصی 
به ویژه پیمانکاران، مشاوران، سازندگان تجهیزات طرحهای تملک 
دارایی های ســرمایه ای قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء و بنیاد 
مستضعفان پرداخت و یا به طور مستقیم واگذار و تهاتر کند. وی 
در ادامه تاکید کرد: دولت مکلف شــد برای متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان و مســتمری بگیران صندوقهای بازنشستگی، تامین 
بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان دستگاه های اجرایی، رتبه 
بندی معلمان، تامین بخشــی از مطالبات ایثارگران و بیمه های 
تکمیلــی، تامین پاداش پایان خدمت و ذخیره مرخصی شــهدا و 
ایثارگران بازنشسته مشمول قانون حالت اشتغال تا سقف 9۰۰ هزار 
میلیارد ریال تامین نماید. زارع افزود: همچنین دولت مکلف شد در 
راستای اصلاح ساختار بودجه براساس این حکم رابطه مالی نفت و 

دولت را اصلاح نموده و اقدام لازم را به عمل آورد.

استخراج ارزرمز شرکت چینی- 
ایرانی در کرمان مجاز است

سخنگوی صنعت برق گفت: فعالیت شرکت چینی-ایرانی کاملا 
قانونی بــوده وبرای اســتفاده از برق مورد نیــاز تجهیزات خود 
مجوزهای لازم را از شــرکت توانیر را دریافت کرده است و مطابق 
شــیوه نامه تعرفه می پردازد.مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی 
صنعت برق در گفتگو با خبرنگار مهر ضمن تأیید فعالیت استخراج 
رمزارز شرکتی چینی- ایرانی در استان کرمان، تاکید کرد: فعالیت 
این شــرکت کاملًا قانونی بوده و برای اســتفاده از برق مورد نیاز 
تجهیزات خود مجوزهای لازم را از شرکت توانیر را دریافت کرده 
اســت. وی تصریح کرد: برق درخواست شده این شرکت چینی - 
ایرانی حدود ۱۲۰ مگاوات است و تعرفه آن نیز بر اساس شیوه نامه 
ابلاغی وزارت نیرو اســت. بر اساس این شیوه نامه تعرفه استخراج 
ارز دیجیتال در فصل گرما حدود ۲ هزار تومان است و این رقم در 

۸ ماه دیگر سال به حدود ۵۰۰ تومان می رسد.

بازگشت بورس به مدار صعودی با 
رشد ۲۰ هزار واحدی شاخص کل

شاخص کل در بازار بورس دیروز )یکشنبه( ۲۰ هزار و ۸۲۲ واحد 
رشد داشت که در نهایت این شاخص به عدد یک میلیون و ۳۰۶ 
هزار واحد رسید.به گزارش روز شنبه ایرنا، در معاملات دیروز بیش 
از ۱۰ میلیارد و ۱۲۲ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۱۱۰ هزار و ۳۳۵ میلیارد ریال داد و ســتد شــد.همچنین 
شــاخص کل )هم وزن( با ۶ هــزار و ۸۴۳ واحد افزایش به ۴۶۶ 
هــزار و ۶۵۳ واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( بــا چهار هزار و 
۴۷۸ واحد رشــد به ۳۰۵ هزار و ۴۰۲ واحد رسیدند.شاخص بازار 
اول ۱9 هزار و ۳۳9 واحد و شــاخص بــازار دوم ۲۷ هزار و ۷۵۸ 
واحد افزایش داشتند.علاوه بر این در بین تمامی نمادها، نماد فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( با دو هزار و ۶۶۱ واحد، شــرکت سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی )شستا( با یک هزار و ۷۲۳ واحد، سرمایه 
گذایر غدیر )وغدیر( با ۸۸۱ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( 
بــا ۸۸۱ واحد، پالایش نفت اصفهان )شــپنا( با ۸۱۸ واحد، ایران 
خــودرو )خودرو( با ۸۱۲ واحد، گــروه مپنا )رمپنا( با ۷۶۳ واحد، 
فولاد خوزســتان )فخوز( با ۶۸۵ واحد و پالایش نفت بندرعباس 
)شــبندر( با ۶۷۴ واحد بیشــترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل 
داشتند.برپایه این گزارش دیروز نماد صنایع پتروشمی خلیج فارس 
)فارس( با یک هزار و ۱۲۴ واحد، پتروشیمی پارس )پارس( با ۴۸۳ 
واحد، باما )کاما( با ۲۰۸ واحد، خدمات انفورماتیک )رانفور( با ۱۱۵ 
واحد، پتروشــیمی فناوران )شــفن( با ۱۰9 واحد و گروه دارویی 
برکت )برکت( با ۱۰۵ واحد با تاثیر منفی بر شاخص همراه بودند.

لیزینگ پارسیان )ولپارس(، گروه دارویی برکت )برکت(، پالایش 
نفت تهران )شــتران(، ملی صنایع مس ایــران )فملی(، پالایش 
نفت اصفهان )شــپنا(، ایران خودرو )خودرو( و کاما )باما( درگروه 
نمادهای پربیننده قرار داشتند.گروه خودرو هم در معاملات دیروز 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در این گروه دو میلیارد 
و ۵۷۶ هزار برگه ســهم به ارزش ۱۴ هزار و ۵۵ میلیارد ریال داد 
و ستد شد.شاخص فرابورس نیز حدود ۲۲۷ واحد افزایش داشت 
و بر روی کانال ۱9 هــزار و ۷۵ واحد ثابت ماند.همچنین در این 
بازار دو میلیارد و ۸۲9 هزار برگه ســهم به ارزش ۵۲ هزار و 9۱۲ 
میلیارد ریال داد و ستد شد.دیروز نمادهای صنعتی مینو )غصینو(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، سهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب(، 
ســرمایه گذاری صبا تامین )صبا(،   صنایع ماشــین های اداری 
ایران )مادیرا(،   پتروشیمی تندگویان )شگویا( و پتروشیمی مارون 

)مارون( با تاثیر مثبت بر شاخص این بازار همراه بودند.

بانک،بیمه،بورس

طبق اعلام بانــک مرکزی از آنجا کــه با توزیع 
چک های جدید در ســال آینــده ثبت چک در 
سامانه صیاد اجباری می شود، متقاضیان به منظور 
آشنایی بیشتر با روند ثبت چک در سامانه صیاد 
از هم اکنون در این ســامانه چک های خود را به 
صورت اختیاری ثبت کنند.به گزارش ایسنا، بانک 
مرکــزی اعلام کرد: با توجه بــه آغاز امکان ثبت 
اختیاری چک های صادره و دریافتی در ســامانه 
صیاد از روز گذشته، تقاضا می شود صادرکنندگان 
و دریافــت کنندگان چک به منظور آشــنایی و 
سهولت در کار ثبت چک در سامانه صیاد، از هم 
اکنون چک های صادره و دریافتی خود را در این 
سامانه و از طریق برنامک های موبایلی مورد تایید 
بانک مرکزی که اســامی آنها در درگاه شــرکت 
شبکه الکترونیکی پرداخت کارت)شاپرک( منتشر 
شده است، ثبت کنند. بدیهی است ارائه خدمات 
بهتر از طرف شــبکه بانکی نیاز به تعامل بیشتر 

مشــتریان دارد، بنابراین بانک مرکزی و شــبکه 
بانکی با اعتقاد به این مهم از هموطنان و دریافت 
کنندگان خدمات شــبکه بانکی درخواست می 
شــود به منظور تسهیل در ارایه خدمات بهتر در 
زمینه چک از هم اکنون از بســتر طراحی شده 
بهره برند و در فرصــت باقیمانده تا زمان الزامی 
شــدن ثبت چک، بــه صورت اختیــاری فرآیند 
مربوطــه را انجام دهند تا در صــورت وجود هر 
 گونه مشکل یا ابهام، نسبت به رفع و پاسخگویی 

آنها اقدام شود.

توزیع چک های جدید در سال آینده

 رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار به مفاد 
متعدد قانون تجارت اشاره کرد و گفت: براساس 
قانــون، یکی از وظایف اصلی ســازمان بورس و 
اوراق بهادار صیانت از حقوق ســهامداران است.

به گزارش روز یکشــنبه ایرنــا از پایگاه خبری 
بازار سرمایه ایران؛ »حسن قالیباف اصل« با بیان 
اینکه در چنــد وقت اخیر نیز بــا تأکید دوباره 
ناشــرین را ملزم کرده ایم تــا در قیمت گذاری 
عرضه محصولات ضمن پایبندی به قانون، صرفه 
و صلاح ســهامداران را مبنا قــرار دهند، افزود: 

مطالبه جدی و همیشــگی مــا رعایت این اصل 
مهم اســت و پیگیری قضایی تخلفات را وظیفه 
ذاتــی خود می دانیــم. وی ادامه داد: ســازمان 
بورس بر عملکرد ناشــرین نظارت کامل دارد و 
برای اجرای حمایت خــود از جمعیت میلیونی 
ســهامداران، مطابق مــواد ۵۱ و ۵۲ قانون بازار 
اوراق بهــادار در برخورد بــا متخلفان احتمالی 
حتی لحظه ای غفلت و مصلحت اندیشی را جایز 
و روا نمی داند.قالیباف اصــل بــا بیان اینکه مفاد 
متعدد قانون تجــارت ازجمله ماده ۱۴۲ نیز به 
صراحت به این موضوع می پردازد، افزود: رعایت 
اصل نمایندگی ســهامداران فقط مطالبه به حق 
ســهامداران از اعضای هیات مدیره نیست بلکه 
مطالبه همیشگی و قانونی سازمان بورس و اوراق 
بهادار از آنان بوده اســت زیرا بر اســاس قانون، 
یکی از وظایــف اصلی این ســازمان صیانت از 

حقوق سهامداران است.

کاهش انتظارات تورمی کشور با توقف رشد پول در آذر ماه
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مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: با هدف 
افزایش ظرفیت و بهبــود خدمات بندر لنگه، طرح 
جامع توســعه این بندر در هیئت عامل ســازمان 
بنادر مصوب شده اســت.به گزارش سازمان بنادر و 
دریانوردی، محمد راســتاد در نشســت هم اندیشی 
بررســی ظرفیت های توســعه تجارت دریایی بنادر 
غرب هرمزگان، اظهار داشــت: بنــدر لنگه؛ یکی از 
بنادر بسیار فعال، پویا و با بهره وری بالا است که در 
حوزه تجارت دریایی اثرگذار بوده است. وی تصریح 
کرد: در شــرایطی که تحریم کنندگان ایران؛ تلاش 
می کنند بازرگانی و تجارت کشور دچار محدودیت 
و انسداد شود، بندر لنگه با حداقل امکانات؛ حداکثر 
بهره وری را در زمینه صادرات غیرنفتی داشته است.

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه افزایش 
صادرات غیرنفتی؛ نتیجه تــلاش فعالان اقتصادی 
اســت و باید از تک تک آنها تقدیر کرد، گفت: ما به 
وضعیت موجود بندر لنگه که شــرایط مناسبی هم 
دارد، بســنده نخواهیم کرد و در این راستا؛ توسعه، 
بهسازی و تجهیز بندر به گونه ای رقم خواهد خورد 
که زمینه رقابت پذیری بندر لنگه افزایش پیدا کند.

وی خاطرنشــان کرد: با هــدف افزایش ظرفیت و 
بهبود خدمات بندر لنگه؛ طرح جامع توســعه این 
بندر برای افق ۱۴۰۴ در هیأت عامل سازمان بنادر 
مصوب شده است.راستاد افزود: در قالب طرح جامع 

توســعه بندر لنگه، پیش بینی هایــی در حوزه ای 
مختلف زیربنایی و تجهیزاتی این بندر صورت گرفته 
که به عنوان یک ســند بالادستی پیگیری می شود. 
وی با اشــاره به آسفالت معابر بندر لنگه در راستای 
مســئولیت های اجتماعــی، اظهار داشــت: در این 
زمینه؛ مطالعاتی صورت گرفته و مجوزهای زیست 
محیطی آن نیز در شرف اخذ است و تلاش خواهیم 
کرد مزاحمت های ترافیکی ورود و خروج به بندر را 
برای فضای شــهری به حداقل برسانیم. مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: مشکلاتی در 
برخی از بنادر تجاری کشــور وجود دارد که توسعه 
این بنادر در محدوده شــهری محصور شده است، 
از این رو هرجایی که امکان داشــته باشد به دنبال 
دسترسی اختصاصی هســتیم و این امر برای بندر 
لنگه نیز صدق خواهد کرد. وی به فرصت های ایجاد 
شــده برای شناورهای فلزی و اشتغال ملوانان بومی 
بر روی این شــناورها اشاره و اذعان داشت: چنانچه 
ملوانــان؛ گواهینامه شــناورهای چوبی دارند، برای 
ادامه فعالیت، آن را تبدیل به شناورهای فلزی کنند 
و قطعاً ســازمان بنادر در ایــن زمینه همکاری های 
لازم را دارد. معاون وزیر راه و شهرســازی در رابطه 
با بهســازی و نوسازی ناوگان سنتی به فلزی، گفت: 
مصوبه ای اخیراً در کمیســیون اقتصــاد و متعاقب 
آن در دولت مطرح شــده که بــه چگونگی این امر 

می پردازد و آنچه مسلم است سازمان بنادر؛ آمادگی 
هرگونــه همکاری در این زمینــه را دارد. وی ادامه 
داد: ســازمان بنادر و دریانــوردی؛ آمادگی اعطای 
تســهیلات از محل وجوه اداره شده با حداقل سهم 
آورده و حداکثــر یارانه را به متقاضیان )به شــرط 
ســفارش به شناورســازان داخلی( دارد. مدیرعامل 

ســازمان بنادر و دریانوردی، احداث اســکله و زون 
گردشگری را از دیگر اقدامات سازمان بنادر در بنادر 
غرب استان عنوان کرد و گفت: تلاش خواهیم کرد 
که در کنار تجارت دریایی، از ظرفیت گردشــگری 
دریایی که برای تحقق آن مطالعات جامعی صورت 

گرفته است، بهره ببریم.

اخــبــار

تهران- ایرنا- متقاضیان مســکن مهر پردیس از ابتدای ثبت نام برای 
دریافت واحدهای خود بارها و بارها مشمول افزایش قیمت و پرداخت 
وجه به عناوین مختلف شــدند؛ امری کــه نارضایتی آنها را به دنبال 
داشــته و اعلام کردند دیگر از پرداخــت هزینه های افزایش یافته به 

ستوه آمدند.
به گــزارش ایرنا، با تاخیر بلند مدت در واگذاری واحدهای مســکن 
مهر پردیــس به متقاضیان، مبلغ وام این واحدهــا از ۲۰ میلیون به 
۵۰ میلیــون تومان افزایش یافت و در این راســتا متقاضیان مجبور 
به پرداخت آورده و اقســاط وامی هستند که بار مالی به آنها تحمیل 

می کند.
دلیل اصلی این افزایش قیمت ها در طی ســال های گذشته طولانی 
شــدن تحویل و تکمیل واحدها اســت و بار این هزینه اضافی تنها بر 
دوش متقاضیان مســکن مهر است و سازندگان سهمی از این گرانی 
ندارنــد. واحدهایی که قرار بود ۱۸ ماهه بــه متقاضیان تحویل داده 
شود پس از 9 سال با کاستی و نواقص فراوان تحویل شده است که با 
شرایط اقتصادی امروز باید هزینه بالایی صرف بهسازی و آماده کردن 

واحد برای اسکان مالک شود.
حذف بخشــی از تعهدات ســازنده در قرارداد بدون رضایت خریدار 
و مالــک، افزایــش هزینه نقل و انتقال از مالــک اول به مالک دوم و 
افزایش گاه بــه گاه هزینه های مختلف بخش دیگری از مشــکلات 

متقاضیان مسکن مهر پردیس است.
دریافت هزینه تأخیر دوران ســاخت و تحویل، پرداخت هزینه بالای 
خرید عرصه، دریافــت هزینه از مالک بابت آماده ســازی بلوک های 
ســاختمانی تحویل شده شــامل تمیزکاری، روشــنایی، آنتن گذاری، 
نصب دروازه های پلتفرم، پلــکان ورودی و رمپ افراد ناتوان، همگی 
باعث شده تا دیگر توان مالی برای متقاضیان مسکن مهر باقی نماند.

یکــی از این متقاضیان به خبرنگار ایرنا گفــت: برای خرید عرصه به 
مــا اعلام کردندکه باید مبلغ ۳۴ میلیون تومان واریز کنیم؛ این مبلغ 
برای ما که کارگر هســتیم مبلغ بالایی اســت و اگــر پرداختی ها به 
همیــن روال پیش برود، عطای واحد را به لقایش بخشــیده و آن را 

می فروشم.
مالک دیگری می گوید : اقســاط خانه ای را مــی پردازیم که هنوز 
بعد از تکمیل وجه، خرید عرصه و دریافت کارت قســط به ما تحویل 
ندادنــد و نمی دانم که هزینه جدید و بــالای نقل و انتقال را باید از 

کجا بیاورم؛ دیگر پولی ندارم.
بنا به گفته مسئولان یکی از دلایل افزایش قیمت ها، مقابله با دلالان 
مسکن مهر اســت اما دود این گرانی به چشــم مالکان و متقاضیان 

مســکن مهر پردیس می رود و آنها باید تاوان این گرانی را بدهند.
شــرکت عمران پردیس در اطلاعیه ای جدید اقدام به افزایش قیمت 
های واحدهای مســکن مهر برای متقاضیان ثانویه کرده و بر اســاس 
این اطلاعیــه متقاضیان ثانویه باید در فاز ســه مبلغ ۱۶ میلیون  و 
۷۰۰ هزار تومــان، فاز 9 قدیم ۲۰ میلیــون و ۷۰۰ هزار تومان، فاز 
پنج و 9 جدید ۲۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، فاز هشــت مبلغ ۳۰ 

میلیون تومان  و فاز ۱۱ مبلغ ۳۱ میلیون تومان دیگر علاوه بر آورده 
اولیه پرداخت کنند.

افزایش قیمت هزینه نقل و انتقال، مشــکل جدیدی برای متقاضیان 
ایجاد کرده است که این افزایش قیمت نقل و انتقالات در هاله ای از 
ابهام باقی مانده اســت؛ از سوی مقامات استان تهران افزایش قیمت 
به دلیل نداشــتن مصوبه شورای شهرســازی غیرقانونی خوانده می 
شود و از ســوی دیگر شرکت عمران اعلام می کند با مصوبه شورای 

شهرسازی قیمت ها را افزایش می دهد.
مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پردیس در این ارتباط توضیح 
داد: برای تکمیل واحدهای باقی مانده مســکن مهر حدود ۷۰ درصد 
هزینــه را دولت تامین می کنــد و ۳۰ درصد هزینه ها از  متقاضیان 

ثانویه، دریافت می شود.
»مهــدی هدایــت« ادامــه داد: مالکانی که پیشــتر از تســهیلات 
دولتــی از قبیل زمین و مســکن اســتفاده کرده باشــند و یا اینکه 
ملــک دیگری به نــام خود داشــته باشــند، بعد از اخذ اســتعلام 
 از وزارت راه و شهرســازی و اداره ثبــت و اســناد کشــور ملــزم به 

تکمیل آورده خود هستند.
وی افــزود: میزان افزایش قیمــت در طرح های مختلف از ۱۶ تا ۳۱ 
میلیون تومــان متغییر و هزینه نقل و انتقال بــرای خریداران اولیه 

همان یک میلیون تومان و تغییری نکرده است.
مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید پردیس گفت:  خانواده  های 
شــهدا، ایثارگران، جانبازان و اقشــار کم درآمــد از جمله افراد زیر 

پوشش نهادهای حمایتی مشمول مبلغ تکمیل آورده نمی شوند.  
»علی مختــاری آذر« رئیس اتحادیه املاک شهرســتان پردیس نیز 
اظهار داشــت: هزینه نقل و انتقال برای واحدهای عادی در مشاورین 
امــلاک از طرفین معامله نیم تا یک درصد اســت که برای یک خانه 
یــک میلیارد تومانی پنج تا ۱۰ میلیــون تومان برای هر طرف پیش 
بینی می شــود که البته هزینه دفاتر اسناد رسمی نیز ثابت است که 
این مورد در هر ۲ نقل و انتقالات مســکن های عادی و مهر محاسبه 

می شود.
بــه گفته کارشناســان و فعالان مجــاز املاک شهرســتان پردیس، 
پرداخــت هزینه های اضافه تنها یک اثر دارد و آن هم افزایش قیمت 
بی حساب و کتاب مسکن مهر است و این  افزایش قیمت واحدها اثر 
مســتقیمی بر روی قیمت های عرصه واحدها خواهد داشت که این 

هزینه هم از جیب خریدار و متقاضی خرج می شود.
در سال 9۱  کلنگ ساخت حدود ۸۱ هزار واحد مسکن مهر پردیس 
بــر زمین خورد و مقرر شــد کــه واحدهای مســکونی ۱۸ ماهه به 

متقاضیان تحویل داده شود.
با تغییر رویکرد وزارت راه و شــهر ســازی و مدیریت جدید  شرکت 
عمران شــهر جدید پردیس تا پایان سال 9۸ در حدود ۴۵ هزار واحد 
تکمیل و به بهره برداری رسید  و ۱۵ هزار واحد در برنامه افتتاح سال 
99 تحویل شده است و باقی مانده واحدها پس از رفع مشکل حقوقی 
به مالکان تحویل می شود. شهرستان پردیس با جمعیتی حدود ۳۰۰ 

هزار نفر در شرق پایتخت قرار دارد.

 

توجه ویژه سازمان بنادر به توسعه بندر لنگه و ارتقای جایگاه آن

مجلس اجازه واردات اتوبوس دست 
دوم را نمی دهد

نایب رئیس مجلس گفت: معاون اول رئیس جمهور دور از انتظار 
همه صنعتگران و دلســوزان اعلام کرد که با تصویب ستاد کرونا 
مقرر شد اتوبوس دست دوم وارد نمایند؛ مجلس اجازه چنین کاری 
را نمی دهد. به گزارش خبرگزاری مهر، علی نیکزاد در جلسه علنی 
دیروز )یکشنبه( مجلس شورای اسلامی، با اشاره به نامه کمیسیون 
صنایع مجلس در انتقاد از صدور مجوز واردات اتوبوس دست دوم 
توسط ستاد ملی کرونا، گفت: در نامه مذکور آمده است که اخیراً 
اقدام مبارکی در حوزه تولید خودروهای ســنگین، نیمه سنگین 
دیزلی به وقوع پیوســته است؛ انعقاد قرارداد شــهرداری تهران، 
مشــهد، همدان، کرمان با ایران خودرو دیزل موجب احیای این 
مجموعه شده و صدها دســتگاه اتوبوس، ون، کشنده و کامیون، 
امیــد را در دل کارکنان، کارگران و مصرف کنندگان ایجاد نمود.

وی افزود: متاســفانه روز گذشته معاون اول رئیس جمهور دور از 
انتظار همه صنعتگران و دلســوزان اعلام کرد که با تصویب ستاد 
کرونا مقرر شد اتوبوس دســت دوم وارد نمایند؛ این اقدام خلاف 
مصالح کشور، منافع ملی و سرکوب تولیدکنندگان داخلی است و 
مجلس اجازه چنین کاری را نمی دهد. بانک مرکزی ارز ندهد، وزیر 
بهداشــت مراقب باشد که مافیای واردات پشت ستاد کرونا سنگر 
نگیرد.نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: در ستاد 

کرونا نباید برای واردات اتوبوس دست دوم تصمیم گیری شود.

 بروز مشکل درسامانه 
طرح ملی مسکن

برخی متقاضیان می گویند ســامانه طرح اقدام ملی مسکن برای 
تعدادی از کاربران مشــکلاتی ایجاد کرده است.به گزارش خبرنگار 
مهر، ثبت نام دور ســوم طرح اقدام ملی مسکن از ساعت ۱۰ صبح 
روز پنج شنبه ۱۸ دی ماه در ســامانه tem.mrud.ir آغاز شد. 
در ســاعات آغازین ثبت نام، در همان روز، بســیاری از کاربران از 
ناکارآمدی ســامانه گلایه مند بودند و این مشکل تا عصر روز پنج 
شــنبه ادامه داشت؛ اما به تدریج و با کاهش تعداد مراجعه کاربران 
به ســامانه، از حجم ایرادات آن کاسته شــد. با این حال علی رغم 
گذشت ۳ روز از آغاز ثبت نام سومین دور طرح اقدام ملی مسکن، 
برخی ایرادات ثبت نام همچنان در سامانه به چشم می خورد. برخی 
کاربران در تماس با خبرنگار مهر اعلام کردند که پس از وارد کردن 
کد ملی فرد متقاضی، در حالی که باید اطلاعات خود را مشــاهده 
کنند، با اطلاعات ثبت نامی یک متقاضی دیگر مواجه می شــوند. 
این اتفاق در ســامانه به کرات رخ داده و سبب شده تا افراد زیادی 
بتوانند به مشخصات هویتی و محرمانه افراد دسترسی یابند که زمینه 
سوءاستفاده برای افراد سودجو را فراهم کرده است. مشخص نیست 
چه کسی مسئول بررسی این اشتباه وزارت راه و شهرسازی و تهدید 
حریم خصوصی افراد اســت. در حال حاضر وزارت راه و شهرسازی 
برای رفع این مشکل، اتصال مشخصات سجلّی اشخاص به سامانه 
را لغو کرده و از متقاضیانِ ثبت نام در این طرح، درخواست می کند 
تا مشخصات هویتی خود را به صورت دستی در سامانه وارد کنند. 
اتفاقی که سبب می شود تا بار دیگر پالایش متقاضیان با کُندی رو 
به رو شود. به خصوص که در دو مرحله قبلیِ ثبت نام ها، حدود یک 
ســال دوره زمانی ثبت نام و غربالگری ثبت نام کنندگان به طول 
انجامید و از زمســتان سال قبل تا کنون همچنان ادارات کل راه و 
شهرسازی در مرحله تخصیص زمین به افراد واجد شرایط قرار دارند.

جزییات افتتاح آزادراه کنارگذر 
جنوبی تهران

معاون وزیر راه و شهرســازی از افتتــاح آزادراه کنارگذر جنوبی 
تهــران با نام غدیر در آینده نزدیک خبــر داد و گفت: این آزادراه 
ویژگی هایی بســیار زیادی دارد و می توان به کوتاه شدن مسیر تا 
بیش از ۸۰ دقیقه، زمان بندی دقیق ســاخت و بهره برداری از آن 
و... اشــاره کرد.به گزارش ایسنا، آزادراه کنار گذر جنوبی تهران یا 
همان آزادراه غدیر اواخر سال ۱۳9۳ کلید خورد و قرار بود تا پنج 
سال اتمام این پروژه طول بکشد که البته به نظر می رسد این وعده 
محقق می شــود چرا که روز گذشته سردار محمد سعید فرمانده 
قــرارگاه خاتم الانبیاء اعلام کرد که عملیات اجرایی این آزادراه به 
اتمام رسیده و آماده بهره برداری است.خیراله خادمی- معاون وزیر 
راه و شهرســازی و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور- درباره روند ساخت و بهره برداری این مسیر 
آزادراهی به ایســنا گفت: آزادراه کنارگذر جنوب تهران از جمله 
طرح های الویت دار و تعریف شده در قالب طرح های جهش تولید 
بــود و می توان از آن به عنــوان یک ابر پروژه عمرانی نام برد. چرا 
که دو استان تهران و البرز را از مشکل و معضل همیشگی ترافیک 
عبوری نجات می دهد.وی با اشــاره به اینکــه افتتاح آزادراه غدیر 
می تواند طول ســفر در این مســیر را تا ۸۰ دقیقه کاهش دهد، 
افزود: این آزادراه از آبیک در آزادراه فعلی کرج- قزوین آغاز شــده 
و با عبور از جنوب اســتان البرز و تهران پس از ۱۵۸ کیلومتر به 
چرمشــهر در آزادراه حرم تا حرم در جنوب شرقی تهران می رسد 
البته اگر تقاطع های غیر همسطح و دیگر مسیرهای آن را محاسبه 

کنیم طول این آزادراه به ۲۲۰ کیلومتر می رسد. 

ثبت ۱3۰ شکایت مسافران از 
شرکت های هواپیمایی و آژانس ها 

در یک ماه
از ۲۰ آبــان تا ۲۰ آذر 99 تعداد ۱۳۱ شــکایت از شــرکت های 
هواپیمایی و شــرکت های خدمات مســافرت هوایی به سازمان 
هواپیمایی کشوری ارسال شد که بیشترین شکایت مربوط به هما 
اســت و پس از آن ماهان در جایگاه بعدی از نظر میزان شکایات 
قرار دارد. به گزارش فارس، جداول پایش و نمودار میزان شکایات 
مسافران از عملکرد شــرکتهای هواپیمایی داخلی و شرکت های 
خدمات مسافرت هوایی در سامانه حقوق مسافر سازمان هواپیمایی 
کشــوری در بازه زمانی ۲۰ آبان تا ۲۰ آذر ماه ۱۳99 منتشر شد. 
پیرو اعلام انتشــار گزارش عملکرد شرکت های هواپیمایی داخلی 
و شــرکت های خدمات مســافرت هوایی در حوزه پاسخگویی به 
شکایات مسافران، این گزارش نشــان می دهد در مجموع ۱۳۱ 
شکایت از شرکت های هواپیمایی و شرکت های خدمات مسافرت 
هوایی به سازمان ارسال شده که طبق اعلام سازمان هواپیمایی به 

9۸ درصد آنها پاسخ داده شده است.

گذرزمانوافزایشسریالیقیمتها؛چالشمسکنمهرپردیس

راهوشهرسازی

گروهی از محققان یکی از شرکت های دانش بنیان 
نرم افزاری برای صنعت ســاختمان عرضه کردند 
که قادر اســت میزان مصالح مــورد نیاز در یک 
ســازه را محاســبه کند. به گزارش ایسنا، سعید 
صفــری، مدیرعامــل این شــرکت دانش بنیان، 
گفت: این شــرکت، با برقراری ارتباط با آنها نیاز 
این صنایع در حوزه های نرم افزاری را شناســایی 
و برای پاســخگویی به این نیازهــا، نرم افزارهای 
مختلف تولید می کند.صفــری افزود: نرم افزارها و 
سیستم های تولید شده در این شرکت، حوزه های 
تخصصی مانند سیستم های اتوماسیون ERP و 
دیگر نرم افزارهای تخصصی را شامل می شود که 
این صنایع برای پیشــبرد کارها، به آن نیاز دارند. 
در حــال حاضر نیز بخش عمده ای از فعالیت این 
شرکت بر صنعت ساختمان متمرکز است.مجری 
طرح یادآور شــد: بــرای مثال، محاســبه نوع و 
ضخامت رنگ به کار رفته در اسکلت ساختمان ها، 

به ویــژه در پروژه هــای بــزرگ، نیازمند برخی 
محاسبات نسبتاً پیچیده است و ما برای انجام این 
محاسبات، نرم افزارهای تخصصی تولید می کنیم.

به گفته وی ایــن نرم افزارها، همچنین می توانند 
میزان مصالح به کار رفته و دیگر اقلام مورد نیاز در 
صنعت ساختمان را نیز محاسبه کنند.وی افزود: 
این شــرکت یک نرم افزار در زمینه بهینه سازی 
برش با نام pir تولید کرده اســت که در صنعت 
نفت کاربرد دارد و این نرم افزار توسط یک شرکت 

رومانیایی با قیمت ۳۰ هزار یورو عرضه می شود.

محاسبه میزان مصالح مورد نیاز سازه ها با نرم افزارهای بومی

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
بــا انتقاد از روند افزایش قیمــت غیرقانونی بلیت 
پروازها تاکید کرد که ما از وزیر راه و شهرســازی 
و سازمان هواپیمایی کشوری انتظار داریم به قول 
هایی که در خصوص قیمت بلیت هواپیما داده اند 
عمل کرده و جلوی افزایش غیر قانونی قیمت ها را 
بگیرند.اسماعیل حسین زهی در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به افزایش قیمت بلیت هواپیما، بیان کرد: 
مجلس شــورای اسلامی تاکنون چندین جلسه با 
حضور وزیر راه و شهرســازی، سازمان هواپیمایی 

کشــوری و نمایندگان ایرلاین ها در زمینه قیمت 
بلیــت پروازها برگزار کرده اســت. اما در همه این 
جلسات تاکید شد که ایر لاین ها حق افزایش قیمت 
بیش از ۱۰ درصد ندارند، اما امروز شاهد هستیم در 
برخی از مســیرها بلیت پروازها بیش از ۶۰ درصد 
افزایش قیمت داشته اســت.این عضو کمیسیون 
عمران مجلس در ادامه اظهار کرد: درست است که 
رعایت محدودیت های پروازی برای اجرای پروتکل 
های بهداشتی هزینه ای بر دوش ایرلاین ها گذاشته 
اســت اما بنا بود افزایش قیمت در چارچوب قانون 
صورت گیرد. امروز شاهد هستیم که قیمت بلیت 
زاهــدان به تهران از ۴۰۰ هزار تومان به ۱ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومان رسیده است.نماینده مردم خاش 
در مجلس تصریح کرد: مردم شهرهایی که در فاصله 
دور از مرکز ســاکن هستند و مجبور هستند برای 
انجام امور اداری به پایتخت مراجعه کنند این هزینه 

را باید چگونه بپردازند؟ 

انتقاد نماینده خاش از افزایش قیمت بلیت هواپیما
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اخــبــار  

رئیس کانــون عالی بازنشســتگان ســازمان تامین 
اجتماعی گفت: بی توجهی و نگاه دوگانه و تبعیض آمیز 
مسئولان به بازنشســتگان و مستمری بگیران تامین 
اجتماعی پذیرفتنی نیست.علی اصغر بیات در گفتگو 
با خبرنگار مهر، افزود: متأســفانه در شرایطی به سر 
می بریــم که برای تأمین درخواســت های حداقلی و 
مطالبات قانونی خود دچار مشــکل و نگرانی هستیم 
و ایــن حاصل نگاه دوگانه و تبعیض آمیز مســئولان 
به مشکلات بازنشســتگان و مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی است.وی ادامه داد: وضعیت کنونی مناسب 
شأن و منزلت کسانی نیست که بهترین سال های عمر 
خود را صرف سربلندی و ســازندگی کشور کرده اند. 
بیات گفت: برخی مسئولان با بی توجهی، بی تدبیری 
و غفلت خود نمک به زخم بازنشســتگان و مستمری 
بگیران می پاشند.وی همچنین با انتقاد از بی توجهی 
دولت و مجلس به مطالبات برحق و قانونی مستمری 
بگیران افزود: تورم افسار گسیخته، مشکلات اقتصادی 
و تحریم ها برای همه هست. اما چرا باید بازنشستگان 
ما بیشترین ســهم این مشکلات را به دوش بکشند؟ 
امروز بازنشستگان تأمین اجتماعی از هر زمان دیگری 
ســرخورده و ناامیدند. روزی نیســت که مشکلی بر 
مشکلاتشان اضافه نشود و صدای اعتراضشان شنیده 
نشود. چرا باید شــاهد دوگانگی در اجرای یک قانون 
در صندوق های بازنشستگی باشیم؟بیات یادآور شد: 
در موضوع افزایش مزد ســال 99 که به نحو مؤثری 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی از آن متأثر هســتند، 
اتفاقات عجیب و غریبی افتاد که هنوز هم تبعات زیانبار 
آن ادامــه دارد.وی اضافه کــرد: افزایش غیر منطقی 
و غیر کارشناســی مزد که هیچ تناسبی با نرخ تورم، 
سبد معیشت و خط فقر نداشت، مشکلات معیشتی 
کارگران و بازنشستگان را چند برابر کرد. البته اجرای 
متناســب ســازی به عنوان یک مطالبه ۱۲ ساله که 

پس از خون دل خوردن های بسیار محقق شد، جای 
تقدیر و تشــکر دارد. اما متأسفانه دولت روش اجرایی 
مناسبی برای بازنشستگان تأمین اجتماعی نداشت. به 
عنوان مثال در صندوق بازنشســتگی کشوری اجرای 
متناسب ســازی به نحو قابل قبولی انجام شد. یعنی 
پوشش 9۰ درصدی حقوق مستمری بگیران بر اساس 
شــاغلان انجام شد. اما در ســازمان تأمین اجتماعی 
اگرچه از محاسبات و ساز و کارهای متفاوت بیمه ای 
در برقراری مستمری برخوردار است، انتظارات برآورده 
نشــد و حتی اعتراضات هم بیشتر شد.رئیس کانون 
عالی بازنشستگان و مستمری بگیران سازمان تأمین 

اجتماعی گفت: ســازمان تأمیــن اجتماعی یکی از 
بزرگترین طلبکاران دولت اســت و این طلب به دلیل 
اهمال، قانون گریزی و فرار از پرداخت تعهدات قانونی 
دولت به سازمان هر ســال بیشتر و انباشته می شود. 
حتی با وجود این بدهی سنگین، در سال های گذشته 
برخــی قوانین و تعهدات بیمــه ای بدون پیش بینی 
 بار مالی به سازمان تحمیل شــد. البته این انتقاد به 
مجلس نیز وارد اســت.وی خاطر نشــان کرد: اگرچه 
بخشــی از این بدهی ها در ســال جاری به ســازمان 
پرداخت شد و برای متناسب ســازی هزینه شد، اما 
نحوه پیش بینی منابع برای تداوم آن در بودجه ۱۴۰۰ 

دارای ابهام اســت و آوردن چندین میهمان ناخوانده 
بر سر سفره طلب ســازمان تأمین اجتماعی از دولت 
ما را نگران کرده اســت، چرا که بر اســاس بررســی 
کارشناسان، سازمان تأمین اجتماعی به تنهایی مبلغ 
۸۰ هزار میلیارد تومان برای تداوم متناســب سازی 
در ســال آینده نیــاز دارد. این ایــراد مهم در کلیات 
بودجه ۱۴۰۰ را بارها یادآور شــدیم و جلساتی هم با 
نمایندگان مجلس در این خصوص برگزار کرده ایم. ما 
انتظار داریم کمیسیون تلفیق ورود جدی به این بحث 
داشته باشــند و ایرادات را برطرف کنند.بیات تاکید 
کرد: جمعیت چند میلیونی بازنشستگان و مستمری 
بگیران تأمین اجتماعی بویژه ۶۰ درصد حداقل بگیران 
در وضعیت نابســامان و بغرنجی به سر می برند و در 
مسابقه وعده و وعیدهای توخالی و افزایش هزینه ها و 
تورم سرسام آور سرگردان و حیرانند. بسیاری از اقلام 
 ضروری و مایحتاج اولیه زندگی و مواد غذایی از سفره 
آنها حذف شده است.به گفته وی، طبق اعلام رسمی، 
خط فقر 9 میلیون تومان است و با این شرایط بودجه، 
امید چندانی به کنترل تورم در سال آینده هم نیست. 
حالا آقایان مسئول خودشان بدون بازی کردن با آمار 
و ارقام و واقع بینی بگویند چطور اقشــار حداقل بگیر 
تأمین اجتماعی با این مبالغ ناچیز مستمری ها زندگی 
کنند؟ حتی با اجرای متناسب سازی و افزایش سالیانه 
مســتمری بازنشستگان در سال آینده هم نمی توانیم 
دلخوش به بهبود اوضاع باشیم.بیات خاطرنشان کرد: 
مهمترین درخواست بازنشستگان و مستمری بگیران 
در این شــرایط دشــوار اقتصادی توجه به وضعیت 
معیشتشان اســت و این انتظار زیادی نیست.وی در 
پایان گفت: ما شرمنده روی بازنشستگان و مستمری 
بگیران بویژه حداقل بگیران هســتیم و با وجود همه 
مشــکلات تمام توان خود را به کار خواهیم گرفت تا 

مشکلات آنها را کاهش دهیم.

خبرهای جدید حاکی از آن است که مدارس زیر ۵۰ نفر 
در همه پایه های تحصیلی و مدارس بالای ۵۰ نفر فقط در 
 پایه های اول و دوم ابتدایی از یکم بهمن حضوری خواهد بود.

این روزها که کرونا کلاس های درس را از فضای حقیقی 
به فضای مجازی کشانده است، نگرانی های زیادی پیرامون 
آموزش و ارزشیابی محصلان وجود دارد. این دغدغه ها از 
این باب است که مدارس در شرایط قرمز کرونایی امکان 
بازگشایی نداشــتند و کلا آموزش ها به فضای مجازی 
منتقل شــده بود. اما حالا با بهتر شــدن اوضاع از نظر 
شــرایط کرونایی و تغییر وضعیت قرمز به زرد و زرد به 
آبی در برخی مناطق، امکان بازگشایی برخی مدارس در 
حال فراهم شــدن است. محمد محسن بیگی مدیرکل 
دفتر سلامت و امور تندرستی وزارت آموزش و پرورش 
در این خصوص اظهار کرد: پیشنهاد بازگشایی مدارس 
در مناطق زرد و آبی دیروز در ســتاد ملی کرونا مطرح و 
خواسته شده که دستورالعمل آن تدوین شود. وی با بیان 
اینکه پیشنهاد این بوده که در مناطق آبی فقط مدارس 
زیر ۵۰ دانش آموز در کشور به صورت حضوری بازگشایی 
شوند، افزود: البته اکثر این مدارس در مناطق دور افتاده و 
صعب العبور هستند که دسترسی کمتری هم به امکانات 
و فضای مجازی دارند ضمن اینکه پیشــنهاد شده که 
دانش آموزان پایه اول و دوم ابتدایی فقط در مناطق آبی 
و زرد با حداکثــر ۱۰ دانش آموز به صورت حضوری به 
مدرسه بروند. محسن بیگی اضافه کرد: همچنین پیشنهاد 
شده هنرستان ها که فعالیت های کارگاهی دارند تا سقف 
۱۵ نفر در مناطق آبی و زرد بازگشایی شوند و در مناطق 
 قرمز و نارنجی به روال گذشته، بازگشایی انجام نمی شود. 
محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش هم در این 
خصوص گفت: در مدارس زیر ۵۰ نفر در همه پایه های 
تحصیلی و مدارس بالای ۵۰ نفر فقط در پایه های اول و 
دوم ابتدایی از یکم بهمن حضوری خواهد بود همچنین 
کلاس های عملی هنرستانی ها نیز در مناطق آبی و زرد 
از یکم بهمن حضوری تشــکیل خواهد شد. وی با بیان 
اینکه به مدارس ابلاغ کرده ایم که تشــکیل کلاس ها با 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی و حداکثر تعداد دانش 

آموزان در هر کلاس ۱۰ نفر باشد، افزود: آموزش دانش 
آموزان پایه های سوم تا دوازدهم در مدارس بالای ۵۰ نفر 
باید همچنان غیرحضوری باشد. وزیر آموزش و پرورش با 
تأکید بر اینکه آموزش دانش آموزان در مناطق قرمز در 
همه پایه های تحصیلی غیرحضوری خواهد بود، افزود: ۴۰ 
هزار مدرسه زیر ۵۰ دانش آموز در کشور داریم که وقتی 
تعداد دانش آموزان را در بین پایه های تحصیلی تقسیم 
کنیم تعداد دانش آموزان هر پایه تحصیلی کمتر از ۱۰ 

نفر خواهد شد.
تعطیلی دوهفته ای هدیه به خانواده ها

وزیر آموزش و پرورش موافقت خود را با درخواست برخی 
خانواده ها و معلمــان برای تعطیلی ۲ هفته ای آموزش 
مجازی اعلام کرد و گفت: به مسوولان ذیربط در آموزش 
 و پرورش ماموریت دادم این پیشــنهاد را بررسی کنند.  
محســن حاجی میرزایی در جمع خبرنــگاران افزود: 
این پیشــنهاد از مناطق مختلف به ما داده شــده است 
کــه از همکاران در آموزش و پرورش خواســته شــد 
 اختیــارات قانونی مــا را برای این کار بررســی کنند.

وی تاکید کرد با کلیات این پیشــنهاد موافق هستیم 
 اما باید ببینیم در این شــرایط آن را می توان اجرا کرد.

وزیر آموزش و پرورش همچنین درباره تشکیل سازمان 
تعلیم و تربیت کودک یادآور شــد: شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی تصویب کرد تربیت اوان کودکی در آموزش و 
پرورش متمرکز شــود که ابلاغ شده اما هنوز اساسنامه 
آن تدوین نشــده اســت. فعلا چیزی تغییر نمی کند 
 و مناســباتی که مهدها داشــتند کمــاکان ادامه دارد.
نــدارد صحــت  فرهنگیــان  حقــوق  کاهــش    

حاجی میرزایی همچنین درباره شــایعه کاهش حقوق 
و کســر مبالغی از دریافتی فرهنگیان اظهار داشت:این 
موضوع  به هیچ وجه صحت ندارد. افزایش های ســال 
 های  اخیر مبتنی بر قانون صورت گرفته و قطعی است.

وی افــزود: افزایش هایــی در ســال های گذشــته به 
صورت غیرقانونی انجام شــده که دیــوان عدالت اداری 
دربــاره آن حکــم داده و به اســتناد آن حکم اجرای 
ایــن موارد را ۲ ســال قبــل متوقف کردیــم و اکنون 
 اتفاق خاصــی در حقــوق فرهنگیان نخواهــد افتاد.

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: معلمان مبالغی که پیش 
از این دریافت کرده اند را مسترد کنند، مشکلی بود که با 
دیوان محاسبات گفت وگو کردیم که امیدوارم این موضوع 
 حل می شود و بنا نیست از حقوق فرهنگیان پولی کسر شود.

بــه گزارش خبرنگار ایرنــا،  وزارت آمــوزش و پرورش 
در تمــام دوره ها رفع مشــکلات معیشــتی و افزایش 
حقــوق فرهنگیــان را در نظــر داشــته و در تــلاش 
 بــوده تــا گام های موثــری برای این قشــر بــردارد.

افزایش سالانه حقوق فرهنگیان، طرح رتبه بندی معلمان 
و کاهش بدیهی های ســالانه این وزارت خانه از جمله 
مواردی است که برای بهبود معیشت فرهنگیان مطرح شده 
بود اما می توان گفت این موارد، راهکارهایی هستند که از 
 سال های گذشته هر کدام به نوعی نافرجام مانده است.

دغدغه بهبود معیشت فرهنگیان امســال در وهله اول 
 با افزایــش ۶۵ درصدی حقوق معلمــان کلید خورد.

محســن حاجی میرزایــی وزیر آموزش و پــرورش در 
آخرین روزهای خرداد ماه امســال ضمن ارایه گزارشی 
از مسایل آموزشی و مشکلات معیشتی معلمان گفت: 
برای اصلاح معیشــت معلمان به عنــوان یک اولویت 
و ضــرورت مهــم، در فاصله بهمن 9۸ تا خــرداد 99، 
 بیــش از ۶۵ درصد به حقوق آنها افزوده شــده اســت.

وی افــزود: همچنین در ســال 9۸ کمتریــن میزان 
بدهــی حدود ســه دهــم درصــد بدهی آمــوزش و 
پــرورش به ســال بعد منتقل شــد تــا فرهنگیان با 
 آرامــش خاطر بیشــتر بــه کار خــود ادامــه دهند.

همیــن  شــاغل  معلمــان  التدریــس  حــق 
شــد خواهــد  واریــز  حسابشــان  بــه   روزهــا 

وزیــر آموزش و پرورش دربــاره پرداخت حق التدریس 
معلمان شــاغل هم اظهار داشــت: تخصیص اعتبارات 
هفته گذشته از سازمان برنامه انجام شد و خزانه متعهد 
بود،  پرداخت کند که به یارانه معیشتی برخورد کردند 
و گفتنــد بعد از پرداخت یارانه معیشــتی این مبالغ از 
طریق خزانه به ما پرداخت می شود و مشمولان مطمئن 
 باشــند که همین روزها به حسابشــان واریز می شود.

به گزارش ایرنا، شانزدهمین برنامه از سلسله نشست های 
گفــت و گوی هفته که باهدف ایجــاد ارتباط و تعامل 
دوســویه بین وزارت آموزش وپرورش و دســتگاه های 
مختلف کشــور و با موضوع گفت و گو بر محور تحول 
برگزار مَی شــود امروز با حضور وزیــر ورزش و جوانان، 
اعضای شــورای معاونان، مدیران کل آموزش وپرورش 
اســتان ها و روسای ۷۶۰ منطقه آموزش وپرورش کشور 
به صورت ویدئوکنفرانس و از طریق شــبکه آموزشــی 

دانش آموز )شاد( برگزار شد.

نگاهتبعیضآمیزدولتبهبازنشستگانتامیناجتماعی

 از پیشنهاد تعطیلی دوهفته ای تا بازگشایی مجدد 
زنگمدرسهاولبهمننواختهمیشود

 استقرار دائمی اورژانس در مترو 
از سه روز آینده

معاون فنی و عملیاتی مرکز اورژانس تهران از استقرار دائمی نیرو 
های اورژانس در برخی از ایستگاه های مترو از سه روز آینده خبر 
داد. دکتر سید رضا معتمدی در گفت و گو با ایسنا، درباره نتیجه 
پیگیری های انجام شده در خصوص رایزنی با مترو برای استقرار 
نیروهای اورژانس در ایستگاه های متروی تهران، اظهار کرد: طی 
هماهنگی هایی که انجام شــد از تعدادی از ایســتگاه های مترو 
بازدید صورت گرفت تا موقعیت آن ها بررسی شود. وی ادامه داد: 
با بررسی هایی که صورت گرفت موقعیت مکانی در پنج ایستگاه 
از جمله ایستگاه آزادی، ایستگاه ارم سبز، میدان صنعت و میدان 
شــهدا در اختیار ما قرار داده شــد تا بتوانیم موتورلانس ها را در 
محل مستقر کنیم. اختصاص فضای مناسبی برای استقرار نیروها 
در ایستگاه متروی علی آباد هم در درست اقدام است. معاون فنی 
و عملیاتی اورژانس تهران با بیان اینکه امکاناتی مثل برانکارد، کمد 
دارویی، داروهای اورژانس و.. در موقعیت های در نظر گرفته شده 
قرار خواهد گرفت، اظهار کرد: در نظر گرفتیم که در هر ایستگاه دو 
موتورلانس به صورت شیفتی فعال باشند. وی افزود: تکنسین های 
اورژانس در دو ایستگاه میدان امام خمینی)ره( و فلکه صادقیه هم 
به صورت آمبولانسی و موتورلانسی مستقر هستند. دکتر معتمدی 
در خصوص نکات مثبت استقرار اورژانس در ایستگاه های متروی 
پایتخت، اظهار کرد: مترو یک شــهر زیر زمینی اســت و استقرار 
اورژانس در مترو موجب آســودگی خاطر شــهروندان می شود، 
اگر مشــکلی برای شــهروندان پیش بیاید می توانند به نیروهای 
مســتقر مراجعه کنند. علاوه بر این، محل هایی که قرار شــده تا 
استقرار داشته باشیم از جمله محدوده و مناطقی هستند که نقاط 
کور هســتند پس می شود به شــهروندانی که در آن محدوده ها 
مستقر هســتند هم خدمات ارائه کرد. وی افزود: نیروها از صبح 
تا زمان تعطیل شــدن مترو که حوالی ۱۱ شــب است در محل 
مستقر خواهند بود. معتمدی گفت: در خصوص بحث ایجاد پایگاه 
های اورژانس مترو هم جلساتی داشتیم که قرار است در ایستگاه 
های جدیدی که احداث می شــود به جانمایی محلی برای ایجاد 
پایگاه های اورژانس و استانداردسازی آسانسور برای حمل مصدوم 
متوجه شود، این در حالیست که متاسفانه در ایستگاه هایی که از 
قبل ساخته شده فضای مناسبی برای پایگاه ها  دیده نشده است. 
معاون فنی و عملیاتی سازمان اورژانس کشور اظهار کرد: نیروها در 
قسمتی از مترو مستقر خواهد شد که هم به داخل و هم خارج از 
مترو مسلط باشند و مکان استقرار آن ها در محلی خواهد بود که 
مردم هم بتوانند آن ها را رویت کنند. وی گفت: اســتقرار نیروها 
در ایستگاه شهدا از ابتدای ماه آینده و در ایستگاه های آزادی، ارم 
سبز و صنعت از حدود سه روز دیگر آغاز می شود. استقرار نیروها 
در ایستگاه علی آباد هم در دست اقدام است تا پس از انجام شدن 

برخی تعمیراتی که باید در محل صورت گیرد، به نتیجه برسد.

اقدام ویژه ای برای حل معضل آلودگی 
هوای تهران انجام نشده است

رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران گفت: باید کارهای ویژه تر 
و بزرگ تری برای رفع مشــکل آلودگی هوای تهران انجام شود 
اما متاســفانه این اقدامات انجام نشده است.  به گزارش خبرنگار 
مهر، محسن هاشمی در جلسه صبح یکشنبه شورای شهر تهران، 
تاکیــد کرد: وضعیت آلودگی هوا در تهران همچنان ادامه دارد و 
باید کارهای ویژه تر و بزرگ تری برای رفع آن انجام شــود. وی 
افزود: اما متاســفانه این اقدامات برای حل مشکل آلودگی هوای 

تهران انجام نشده است.

رفع معضل ترافیک با افزایش ۸۰ 
درصدی سفرهای مترو

عضو شــورای شــهر تهران گفت: در صورت افزایش ۸۰ درصدی 
ســفرهای درون شــهری با مترو، معضل حمل و نقل عمومی و 
ترافیک رفع می شود.به گزارش خبرنگار مهر، حسن رسولی عضو 
شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران در خصوص مصوبات امروز 
شورای شهر تهران توضیح داد: به منظور کمک به آسیب دیدگان 
ناشی از ویروس کرونا و رکود فضای کسب و کار، بسته اول محرک 
اقتصادی خود را در قالب ۲۰ ماده تصویب و ابلاغ کرد و طبق آن 
برای تمام مســتاجرانی که املاک شــهرداری به صورت اجاره در 
اختیارشان اســت و تحت تاثیر کرونا مسائل درآمدی شان دچار 
وقفه شــده تســهیلاتی در نظر گرفتیم.وی ادامه داد: با توجه به 
مهلت زمان تعیین شده شورا و تداوم رکود ناشی از کرونا، شهردار 
لایحه ۱۰ ماده ای دادند که با ۲۰ ماده اضافه شــد و در جلســات 
مشترک کمیسیون بودجه و شهرسازی و معماری تصویب شد و در 
جلسات مشترک دو کمیسیون مورد بحث و بررسی قرار گرفت و 
امروز تقدیم شد.رسولی به اختلاف نظر موجود نسبت به بخشی از 
بخشودگی ها اشاره کرد و گفت: که ۲ ماده تصویب شد ۸ ماده باقی 
ماند تا بســته دوم هم به تصویب برسد تا قدمی جهت همراهی با 
مردم و کسبه و مودیانی باشد که تحت تاثیر ویروس کرونا در روابط 
با شهرداری دچار نقصان هستند.این عضو شورای شهر درباره اینکه 
این بسته چقدر دســت شهرداری را می گیرد؟ پاسخ داد: به هیچ 
عنوان در این ۱۰ ماده صحبتی از باغات نیســت و سه بخش دارد 
که بخشــی تسهیلات و خدمات اجتماعی است که به مستاجران 
شهرداری و کمک به سازمان های زیادی که تحت تاثیر کرونا مثل 
سازمان ورزش و برج میلاد تعلق می گیرد و بخش دیگری از این 
دو بســته هم مربوط به معماری و شهرسازی است که گره ای از 
مشکلات مردم است و بخش آخر هم مربوط به تخفیف قائل شدن 
برای اســناد نکول شده است که از دهه ۷۰ و ۸۰ برای مودیانی با 
مبالغ کم به شهرداری تسهیلاتی در نظر گرفتیم تا مساله شان با 
شهرداری حل شود.وی در خصوص نطق پیش از دستور خود نیز 
اظهار داشت: در آستانه رسیدگی به لایحه تقویمی بودجه دولت 
برای سال ۱۴۰۰ هستیم و طبعاً پیش بینی هایی از سوی دولت در 
نظر گرفته شده و در حال رسیدگی است و به نمایندگی از مردم 
تهران ســعی کردم با جمع آوری اطلاعات دقیق تصویری از یکی 
از مهمترین چالش های تهران در حوزه حمل و نقل عمومی وضع 
موجود و مطلوب را بررســی کنم.\رسولی گفت: برای من تعجب 
برانگیز اســت که برای توسعه شرکت مترو در لایحه دولت، تنها 
۶۴ میلیارد تومان پیش بینی اعتبار کرده است، در حالی که برای 
تجهیــز و تکمیل یک خط مترو، حداقل هزار میلیارد تومان برای 
یک کیلومتر حفر اعتبار لازم اســت و ۶۴ میلیارد یعنی ۶۴ متر 
حفاری برای مترو تهران که ۲۵۲ کیلومتر طول دارد و بناست در 
افق طرح جامع حمل و نقل ظرفیت جا به جایی مسافرش به ۱۰ 

میلیون سفر در روز افزایش یابد.

جامعه

وزیر بهداشــت از شناســایی چهار مورد جدید 
کرونای جهش یافته انگلیسی در ایران خبر داد.به 
گزارش ایسنا، دکتر سعید نمکی در ستاد کرونای 
اســتان مازندران با اشــاره به ابتلای چهار نفر به 
ویروس کرونای انگلیســی در کشور گفت: چهار 
مورد جدید از ویروس موتاســیون یافته و جهش 
یافته انگلیســی یا اروپایی می توانیم در کشــور 
گزارش کنیم که تایید شــده است.وزیر بهداشت 
گفــت: بعد از موردی که قبــلا از ویروس جهش 
یافته کرونا اعلام کردم، در ردیابی هایی که برای 
ویروس جدید انجام می دهیم، یک خانواده ایرانی 
که مسافرتی به اروپا داشتند و به کشور بازگشتند، 
 PCR علامت پیدا کردند. گرچه که مسافران با
منفی وارد کشور می شوند اما با سامانه ای مرتب 
رصد می کنیم و این افراد در خانه ها قرنطینه می 
مانند و به محض شــروع علائم نمونه گیری می 
کنیم.وی افزود: در مجموع یکی از هموطنان که با 

خانواده به خارج از کشور سفر کرده بودند، علامت 
پیــدا کرد. وی در خانه قرنطینه بود. پنجشــنبه 
گذشته تســتهای لازم را گرفتیم و بررسی های 
مجدد انجام شــد. نهایت شب گذشته ساعت ۱۱ 
و نیــم به من خبر دادند ایــن چهار مورد هم در 
آزمایشــگاه ریفرانس ما از نوع ویروس موتاسیون 
یافته انگلیسی اســت.وزیر بهداشت گفت: یعنی 
چهار مورد جدید تایید شده از ویروس موتاسیون 
یافته انگلیسی در کشور دیشب نزدیک نیمه های 

شب به من گزارش کردند. 

شناسایی ۴ مورد جدید کرونای جهش یافته انگلیسی در ایران

سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران گفت: نقش 
شــورا نیز شفاف ســازی از زوایای پنهان و تاریک 
مدیریت شهری برای دفاع از حقوق عمومی است. به 
گزارش مهر، علی اعطا در حاشیه دویست و شصت 
سومین جلسه شورای شهر گفت: سازمان سرمایه 
گذاری و مشارکت ها نیازمند توجه جدی تر است. 
در بررسی هایی که از عملکرد این سازمان داشتیم، 
به مواردی برخورد کردیم که نیازمند بررسی بیشتر 
بودند.اعطا در پاســخ به این سوال که آیا تذکر وی 
درباره بیمارســتان آتیه بوده اســت یا خیر، عنوان 

کرد: موضوع از این قرار است که تفاهم نامه ای میان 
سازمان سرمایه گذاری و یک شرکت خصوصی امضا 
شده و بنا این بوده است که تعیین سرمایه برای ۳ 
پروژه انجام شود و زمان مشخصی برای آن در قرارداد 
تعیین می شود.وی با بیان اینکه شرکت برای حسن 
انجام وظیفه مبلغی را تعیین کرده است، عنوان کرد: 
بر این اســاس قرار بوده مبلغ ۵ هزار میلیارد تومان 
به حساب سازمان ســرمایه داری شهرداری واریز 
شــود. این موضوع از لحاظ حقوقی مفهوم وام پیدا 
می کند و یعنی سازمان سرمایه گذاری باید ضمانت 
نامه بانکی بــرای آن ارائه کند و در صورتی که این 
تفاهم و الحاقیه پیش نرود کل وجه را مسترد کند.

سخنگوی شورای شهر تهران تصریح کرد: البته این 
موضوع هنوز انجام نشده است اما صحبت من این 
بود که پیش رفتن چنین موضوعی و انجام مکاتبات 
آن با بانک شهر برای ضمانت نامه و غیره، نمی تواند 

بدون مجوز شورای شهر انجام شود.

نقش شورا شفاف سازی نقاط پنهان مدیریت شهری است
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نشست خبری دومین جایزه سال استیکر با 
حضــور دبیــر، رییــس هیــات داوران و 
مدیرعامل آیگــپ و رییس جایزه ســال 
استیکر صبح شنبه ۲۰ دی برگزار شد.  به 
گزارش ســتاد خبری این رویداد، نشست 
خبری دومین جایزه سال استیکر با حضور 
بهرام عظیمی رییــس هیات داوران جایزه 
ســال استیکر، میثم عســگری مدیرعامل 
آیگــپ و رییس جایزه ســال اســتیکر و 
سیدمسعود شجاعی طباطبایی دبیر جایزه 
ســال اســتیکر صبح شــنبه ۲۰ دی در 
فرهنگسرای اندیشه برگزار شد.سیدمسعود 
شجاعی طباطبایی دبیر جایزه سال استیکر 
اولین سخنران این نشســت بود که بیان 
کرد: حضور شــما در این نشســت باعث 
دلگرمی همه ماســت. بعد از برپایی موفق 
دوره اول جایزه سال استیکر که خوشبختانه 
با بازخورد خوبی از سوی هنرمندان روبه رو 
شــدیم، تصمیم گرفتیــم دوره دوم را نیز 
برگــزار کنیم. ما برای اولیــن بار در ایران 
بحث اســتیکرهای بومی و ایرانی را مطرح 
کردیم و خوشــبختانه با آیگپ توانستیم 
دوره اول را رقــم بزنیــم و حضور پرتعداد 
هنرمندان در سه حوزه را شاهد باشیم. وی 
ادامه داد: سال گذشــته ۵۰ استیکر ثابت 
انتخاب و در حقیقت ۵۰ بســته ۲۰ تایی 
فراهم شــد. نحوه فراخوان دوره اول نیز به 
این صورت بود که هنرمند باید ۵ استیکر را 
طراحی میکــرد و در نهایت پس از داوری 
نهایی آثار انتخاب شــدند. ســال گذشته 
بازخورد خوبــی گرفتیم و آیگپ اجازه داد 
کــه این اســتیکرها در دیگر شــبکه های 
مجازی نیز استفاده شود. دبیر جایزه سال 
استیکر مطرح کرد: سال گذشته دوستان 
در آیگپ به این نتیجه رسیدند که برخی از 
استیکرها قابلیت متحرکسازی دارند که در 
نهایت باعث شد ۳۰ بسته ۲۰ تایی از این 
اســتیکرها در نظر گرفته شود، اما امسال 
تصمیم گرفتیم خود هنرمندان اســتیکر 
متحــرک تولید کننــد و ایــن بخش به 
جشنواره اضافه شد. شــجاعی طباطبایی 
افزود: همچنین به این نتیجه رسیدیم که 
برای ســاخت اســتیکرها کارگاه آموزشی 
آنلایــن برگــزار کنیــم. علــی رادمند از 
چهرههای مطرح این حوزه در ۵ جلســه 
مــوارد مربوط به اســتیکر ثابــت و پدرام 
اعتمادی در ۷ جلســه مــوارد مربوط به 
استیکر متحرک را مطرح کردند که مورد 
استقبال قرار گرفت.  وی با اشاره به اینکه 
مرحله نخســت داوری انجام شــده است، 
اظهار کــرد: ۲۰۲ هنرمنــد در دوره دوم 
شرکت کردهاند که رقم بسیار بالایی است. 
تعداد آثار در بخش استیکر ثابت 99۰ اثر و 
در بخش اســتیکر متحرک ۷۸ اثر بود که 
طبیعی است تعداد کمی در بخش استیکر 
متحرک شرکت کنند. در دور اول ۸۱ نفر 
برای بخــش ثابت و ۱۳ نفــر برای بخش 
متحرک انتخاب شــدند. دبیر جایزه سال 
استیکر درباره جوایز خاطرنشان کرد: مبلغ 
۲ میلیــون تومان به همه کســانی که ۵ 
استیکر با حالتهای طبیعی صورت طراحی 
کنند، داده میشــود و جوایــز اصلی برای 
نفرات اول و دوم و سوم به ترتیب ۱۳، ۱۰ 
و ۷ میلیون تومان اســت. میثم عســگری 
مدیرعامل آیگپ و رییــس دومین جایزه 
سال استیکر نیز در ســخنانی اظهار کرد: 
آیگپ در راســتای یــک حرکت فرهنگی 
توانست به یکی از مرتبطترین مسئولیتهای 
اجتماعی خود دســت پیدا کند و آن هم 
برگزاری دومین دوره جایزه ســال استیکر 
بود که سال گذشته اولین دوره آن را برگزار 
کرد.  وی ادامه داد: یکی از دغدغه های ما 
این بود که  همیشه با کاراکترهای غربی و 
شــرقی مواجه هســتیم پس با مســعود 
شجاعی طباطبایی سال گذشته برای اولین 
دوره جایزه سال استیکر ارتباط گرفتیم و 

زیرســاختهای فنی را نیز فراهم کردیم تا 
بتوانیــم در راه فرهنــگ قــوم برداریــم.  
مدیرعامــل آیگپ مطرح کــرد: همه ما با 
پیامرســان لاین آشنا هستیم. جالب است 
بگویم که این پیامرسان ۲۷۰ میلیون دلار 
در حوزه استیکر درآمد کسب میکند و در 
کنار پلتفرمهای اجتماعی روی فرهنگسازی 
و تغییر ذائقه کار میکند. به عنوان مثال ما 
نیز سالهای گذشته ســیا ساکتی را خلق 
کردیم اما الان ذائقهها تغییر کرده است و با 
پیشرفت تکنولوژی از استیکر به شخصیتها 
و عروسک میرسیم.  عسگری افزود: ما در 
کنــار کار فرهنگی و اجتماعی میتوانیم به 
بعد تجــاری نیز توجه کنیم و  اســتیکر 
میتواند در کســب و کار دیجیتال فعالیت 
داشته باشد. ما سال 9۸ اولین دوره جایزه 
سال استیکر را برگزار کردیم که سال کیفی 
جایزه اســتیکر بــود اما با توجــه به همه 
محدودیتها به لحاظ کیفی تجربه خوبی را 
کسب کردیم.   وی تاکید کرد: امسال نیز 
ورکشاپهایی برای استیکر ثابت و متحرک 
برگزار کردیم. در همین جا قصد دارم که از 
فعالان حوزه انیمیشــن دعوت کنم که در 
این حــوزه حضور یابند، چراکــه اگر این 
اســتیکرها در اختیار دوستان قرار بگیرد، 
میتواننــد اتفاقات خوبی را رقــم بزند. ما 
میتوانیم کاراکترها را در اختیار دوســتانی 
که در مجموعه های فرهنگی و تولید محتوا 
فعال هستند، قرار دهیم و اتفاقات خوبی را 
رقم بزنیم.  مدیرعامل آیگپ خاطرنشــان 
کرد: ما سال گذشته برای مذاکره با دوستان 
که رفتیم به ما خندیدند اما امســال از ما 
حمایت کردند. البته عزیزانی که در کشور 
وظیفه داشتند که پای کار بیایند از جمله 
شــورای عالی فضــای مجــازی و وزارت 
ارتباطــات علیرغم مکاتبه، درخواســت و 
تماس دوســتان گفتند کمک میکنیم اما 
نکردند و پای کار نیامدند، اگرچه در شرح 
وظایف شــورای عالی فصــای مجازی این 
وظیفــه آمده اســت. در ادامه شــجاعی 
طباطبایــی درباره حمایــت از این جایزه 
افزود: اگر دولت روی یک شبکه در فضای 
مجازی فعالیت میکرد حــال و روز ما این 
نبود. دوره کرونا و پســاکرونا فقط و فقط 
بحــث موبایل مطرح اســت و اگــر اینجا 
سرمایهگذاری کنید برنده هستید اما اگر به 
فضای مجازی توجه نکنیم، میبازیم. بهرام 
عظیمی رییس هیات داوران جایزه ســال 
استیکر نیز در ســخنانی خاطرنشان کرد: 
افراد با ســابقه ای  از اصحاب رسانه امروز 
اینجا هستند که مایه خوشحالی است. من 
با یک انتقاد نسبت به جشنواره شروع کنم. 
جوایز این جشنواره نسبت به سال گذشته 
تغییر نکرده اســت و این درســت نیست. 

جوایز به نظر من کم اســت چراکه اوضاع 
کشور مثل سال گذشته نیست و ای کاش 
مقدار جوایز بیشتر میشد. البته به نظر من 
آیگپ مقصر نیســت چراکه دوستانی که 
وظیفهشان این است که حمایت کنند، پای 
کار نیامدند، به دلیل اینکه چنین ایده ای به 
ذهن خودشان نرسیده است و استارت کار 
را نزدند، پس به دنبــال این کار نمیروند. 
جالب اینجاســت که بدانید بدشان نمیآید 
این جشنواره در دوره دوم یا سوم افت کند 
اگرچه در دوره مدیریت خودشان این اتفاق 
بیفتــد. وی ادامــه داد: ما عــادت داریم 
جشــنواره را به صورت ملــی برگزار و در 
دورههای بعــد آن را تبدیل به بینالمللی 
کنیم اما عنوان بینالمللــی برای برخی از 
جشنوارهها مناسب نیست. لازم است مثال 
بزنم که دوســالانه کاریکاتــور ایران واقعا 
بینالمللی است و افراد افسانهای کاریکاتور و 
به  جهان  کاریکاتوریســت های  بزرگترین 
ایران میآینــد. این جشــنواره آیگپ هم 
میتواند بینالمللی باشد اما در صورتی که از 
هنرمندان خارجی بخواهیم درباره فرهنگ 
خودمان اســتیکر طراحــی کنند.  رییس 
هیات داوران تاکیــد کرد: ما میتوانیم این 
جشنواره را به صورت بینالمللی برگزار کنیم 
و دستمان باز است که از آن ها بخواهیم که 
در این جشنواره شــرکت کنند و به آن ها 
بگوییم آن چیزی که مدنظر ماست طراحی 
کنند. اینگونه رقابت بهتر شکل میگیرد و 
جشــنواره شــاید جذاب تر برگزار شــود. 
مدیرعامل آیگپ ضمن تشکر از فرهنگسرای 
اندیشه عنوان کرد: امسال یک صحبتهایی 
با رییس فرهنگســرای اندیشه داشتهایم و 
دوستان آمادگی خود را اعلام کردند که کار 
را به صورت مستمر و حرفهایتر انجام دهند.  
وی درباره اسامی هیات داوران گفت: بهرام 
عظیمی رییس هیات داوران و علی رادمند، 
امیرحسین  طباطبایی،  شــجاعی  مسعود 
ایماغیان و امیرحســین یاســمنی اعضای 
هیات داوران هستند.  در ادامه و در بخش 
پاســخ به ســوالات خبرنگاران، عسگری 
درباره حضور نهادهایی که وظیفه حمایت 
دارند، بیان کرد: با وزارت ارتباطات مکاتبه 
انجام دادیم و به صورت تلفنی و حضوری 
نیز گفت وگو کردیــم. همچنین با وزارت 
ارشاد و شورای عالی فضای مجازی مکاتبه 
داشتیم اما یه ثمر ننشست. جالب است که 
برخی اپراتورهایی کــه در فضای مجازی 
کسب و کار دارند، اسپانسر فوتبال میشوند 
اما بــرای کار فرهنگــی فعالیت نمیکنند. 
عسگری در پاسخ به پرسشی درباره نام این 
جشــنواره و معنی آیگپ گفت: ما ســال 
گذشته که کار را شروع کردیم تمرکز خود 
را روی خلق اســتیکر ایرانی گذاشتیم اما 

اسم جشنواره که جایزه سال استیکر است، 
خارجی اســت. شــکلک و برچســب دو 
پیشنهاد برای استفاده از آن ها به جای نام 
استیکر بود اما در نهایت به این جمعبندی 
رســیدیم که از همان نام استیکر استفاده 
کنیم. درباره معنــی آیگپ نیز باید بگویم 
معنــی این کلمه به فارســی گپ ایرانی و 
معنی آن در سطح بینالمللی گپ هوشمند 
است.  عظیمی در پاسخ به پرسشی درباره 
بــرای طراحی  آیــا محدودیتهایی  اینکه 
اســتیکرها وجود داشت یا نه، مطرح کرد: 
دست هنرمندان برای طراحی استیکرها باز 
بــوده و هیچ محدودیتی نداشــتهاند و هر 
چیزی را که به فرهنگ ما ربط داشته است، 
طراحی کردهاند. یک جشنواره قانونی باید 
مطابق با هنجارها باشد. کاریکاتوریست های 
ایرانــی در رده بزرگان جهان هســتند اما 
کســی این چیزها را نمیبینــد. ایران در 
بدترین حالت در دنیا در رده سوم قرار دارد. 
جالب است که تمام کارها در دوران کرونا 
کشــیده شــده بود اما ما استیکر کرونایی 
ندیدیم و اگــر هنرمندان به این مقوله هم 
میپرداختند، جالب بود.رییس جایزه سال 
استیکر نیز درباره این موضوع خاطرنشان 
کــرد: در اولین و دومیــن دوره هنرمندان 
اســتیکرهایی بــرای ما فرســتادند که با 
شــخصیت های معاصر نیز شــوخی کرده 
بودند که در کتاب دوره اول این جایزه نیز 
منتشــر شد. به عنوان مثال در دوره اول با 
صادق هدایت هم شوخی شده بود و یا در 
دوره دوم با  پورفســور ســمیعی سوخی 
کردهانــد. وی ادامــه داد: مــا محدودیت 
نگذاشتیم و خودسانسوری هم نکردهایم اما 
در چارچــوب ضوابط و قوانین کشــور هر 
اثری برســد و خوب باشد ما از آن حمایت 
میکنیم.دبیر دومین جشنواره سال استیکر 
نیز اظهار کرد: رویکرد ما در این فضا خلق 
استیکر جذاب، خلاق و باکیفیت بالاست اما 
نمی توانیم وارد مباحثی که ممنوع اســت، 
بشــویم. عســگری درباره اطلاعرسانی و 
تبلیغات گفت: ما ســال گذشــته انتظار 
نداشــتیم که این جایزه پرمخاطب شود. 
البته اتفاقات کشور نیز باعث شد تبلیغات 
آن قــدر دیده نشــود اما امســال با اعلام 
فراخوان تبلیغــات محیطی و تولید محتوا 
آغاز شــد.  وی ادامه داد: در اختتامیه سال 
گذشــته نیز بنــده اعلام کــردم که همه 
پیامرسان های ایرانی و کاربرها حق استفاده 
از استیکرها را دارند. در حال حاضر کتاب 
سال گذشته در سایت های مختلف موجود 
اســت و خروجی اســتیکرها قابل ارائه در 
پلتفرم ها اســت.  عسگری ادامه داد: درباره 
بحث اطلاعرسانی و تبلیغات من باز هم باید 
از نهادهایی نام ببرم که همه آن ها رسانه و 
ظرفیتهایی دارند که میتوانند از این جایزه 
حمایت کنند چراکه ما درباره فرهنگسازی 
و فضای مجازی صحبت میکنیم پس انتظار 
میرود که با حمایت دولتی این اتفاق زودتر 
رقم بخورد.  شجاعی طباطبایی نیز درباره 
این موضوع گفت: تاکنون بیش از ۶۷ هزار 
نفر از این کتاب اســتفاده کردهاند و این 
کتاب با یک جست وجوی ساده در اینترنت 
پیدا میشود. هیچ حمایتی از سمت و سوی 
نهادهایی که انتظار میرفت، صورت نگرفت 
و نیاز اســت این استیکرها با حمایت های 
بیشــتر دیده شــوند. رییس جایزه ســال 
استیکر در پایان اظهار کرد: به دلیل شیوع 
ویروس کرونا مانند سال گذشته نمیتوانیم 
مراسم اختتامیهای داشته باشیم و احتمالا 
برنامــه  یــک  در   اختتامیــه 

تلویزیونی رقم میخورد.

برایهنرمندانمحدودیتایجادنکردیم
در نشست خبری دومین جایزه سال استیکر مطرح شد

  تشکیل انجمن طراحان 
لباس کودک ونوجوان

دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور اعلام کرد: بنا به درخواست فعالان عرصه مد و لباس انجمن 
طراحان لباس کودک و نوجوان تشــکیل می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، نشست نهایی شورای 
هماهنگی و سیاستگذاری »سومین جشنواره ملی لباس کودک و نوجوان«، برگزار شد.در این نشست، 
ســیده مرضیه شفاپور دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور از دریافت ۷۲۰ اثر علی رغم شرایط 
خاص کرونایی امسال خبر داد و گفت: دریافت این تعداد آثار ارزنده نشان دهنده این است که تا این 
مرحله جشنواره به خوبی کار خود را انجام داده و اطلاع رسانی و تعامل خوبی با گروه های مختلف این 
حوزه برقرار شده است. شفاپور ضمن ابراز خرسندی از حضور طراحان، تولید کنندگان و دانشگاهیان 
در کنار هم در این جشــنواره، گفت: ســه بخش مهمی که می تواند در حوزه لباس کودک و نوجوان 
تحول ایجاد کند امسال در جشنواره لباس کودک گرد هم آمده اند.دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس 
با اشــاره به برگزاری ورک شاپ های آموزشی موفق در این جشنواره، گفت: در حال حرکت به سمتی 
هســتیم که نوجوانان ایران با افتخار لباس برند ایرانی را بپوشــند و سلامت لباس ها اولویت طراحان 
و تولیدکنندگان باشــد.وی از همکاری دو دانشــگاه موفق در حوزه مد و لباس با جشنواره، همکاری 
مؤسســات طراحی، همکاری اتحادیه تولید کنندگان و صادر کنندگان پوشاک و دبیری موفق غزال 
بهمنی قدردانی کرد و گفت: ورودی ۷۲۰ اثر نشان دهنده این است که تاکنون اقدامات خوب صورت 
گرفته است.شفاپور ادامه داد: امسال با همکاری اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان پوشاک چند 
برند برتر حوزه پوشــاک کودکان و نوجوانان همکاری تنگاتنگی با جشــنواره داشتند و شورای عالی 
برندها نیز به عنوان دومین بازوی کارگروه موجب قدرتمندتر شدن آن شد.وی به مسئله عدم حضور 
برندهای خارجی طی یک سال اخیر در کشور نیز اشاره و تصریح کرد: این مسئله فرصتی خوبی برای 
طراحان و تولیدکنندگان ایجاد کرده است که با در کنار هم قرار گرفتن، محصولی را به مردم عرضه 
کنند که هم مورد نیاز جامعه باشــد و هم با افتخار اقشــار مختلف جامعه از آن اســتفاده کنند.دبیر 
کارگروه ساماندهی مد و لباس اعلام کرد: در تمام رویدادها و جشنواره ها هدفمان این است که از توان 
و ظرفیت تمام مؤسســات و بخش هایی که در حوزه مد و لباس فعالند استفاده کنیم و هر کسی این 
همت را در خود می بیند که می تواند با ما همکاری کند و بخشی از کارها را برعهده بگیرد دستش را 
به گرمی می فشاریم.شفاپور همچنین اعلام کرد: توجه به مسئله لباس کودک و نوجوانان موجب شد 
تماس های زیادی با من گرفته شــود و بسیاری از فعالان عرصه مد و لباس خواستار تشکیل انجمن 
طراحان لباس کودک و نوجوان شــدند که من نیز اســتقبال کردم. این انجمن به زودی با محوریت 
کارگروه تشکیل خواهد شد و از تمام افرادی که علاقه مند به عضویت در این انجمن و ارائه پیشنهاد 
در خصوص آن هســتند، دعوت می کنم به کارگروه بیایند.وی از رسانه  ها نیز بابت حمایت هایشان از 
جشــنواره های جوان مد و لباس تشکر و اظهار امیدواری کرد در کنار هم ایران اسلامی را به جایگاه 
شایســته ای که باید در حوزه مد و لباس در جهان داشــته باشد، برسانیم.غزال بهمنی، دبیر سومین 
جشنواره لباس کودک و نوجوان نیز از استقبال کمی و کیفی طراحان از این جشنواره گفت و عنوان 
کرد: کیفیت آثار بسیار بالاست و ارائه آثار مفهومی اتفاقی است که کمتر در دوره های قبل شاهد آن 
بودیم به ویژه در حوزه لباس کودک اما در این جشنواره با کیفیت بسیار بالا محقق شده است.وی از 
کمک و همراهی اساتید با دانشجویان و طراحان علاقه مند به شرکت در جشنواره سخن گفت و افزود: 
کمک اســاتید به طراحان و دانشجویان تأثیر بســیاری در ارتقای سطح کارها و تولید کالکشن های 
)مجموعه هایی( منســجم در این حوزه داشــت و این برای اولین بار است که شاهد ارائه کالکشن با 
کیفیت بالا در حوزه لباس کودک در کشور هستیم.بهمنی اعلام کرد: از روز دوشنبه داوری آثار آغاز 
می شود و طراحان، برندها و تولید کنندگان عضو گروه داوری هستند. بعد از ایام فاطمیه نیز مراسم 
اختتامیه و اعلام برندگان را در هشت بخش رقابتی خواهیم داشت. البته بخش رقابتی طراحی لباس 
برای کودکان معلول و ناتوان جسمی نیز به این بخش ها اضافه شده که مورد توجه طراحان قرار گرفته 
است.در ادامه این نشست، سعید جلالی قدیری، دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
و شورای عالی برندهای پوشاک ایران نیز طی سخنانی به مقابله با قاچاق پوشاک خارجی اشاره کرد و 
گفت: مسائل مربوط به ارز و واردات کالاهای خارجی فضا را برای تولیدکنندگان کشور باز کرده است. 

البته این مسئله به معنای برطرف شدن کامل معضل قاچاق پوشاک نیست.

قیمت خودرو به سایت ها برگشت
پس از هشــت ماه ممنوعیت، قیمت خودرو در آگهی های اینترنتی قابل مشاهده شد و با توجه به 

رایزنی ها احتمال درج قیمت مسکن در آینده نزدیک هم وجود دارد.
به گزارش ایســنا، از عصر پنجشــنبه ۱۸ دی ماه پس از ممنوعیت هشــت ماهه، قیمت خودرو به 
پلتفرمهای آگهی آنلاین بازگردانده شــد. ممنوعیت درج قیمت خودرو و مسکن از اردیبهشت ماه 
ســال جاری ایجاد شده بود. البته هنوز قیمت مسکن در آگهی های اینترنتی قابل مشاهده نیست 

ولی شنیده می شود که ممکن است نرخهای مسکن هم به سایتها برگردد.
به دنبال التهاب بازارهای مســکن و خودرو، دادستانی با هدف کنترل قیمتها از اردیبهشت امسال، 
درج قیمت در ســایتهای فروش ملک و اتومبیل را ممنوع کرد. هرچند از آن زمان تا کنون قیمت 
خــودرو حدود ۳۵ درصــد و قیمت خانه در تهران تا آبان ماه، هر مــاه حدود ۱۰ درصد و به طور 
کلی ۶۰ درصد افزایش پیدا کرد؛ رشــدی که البته در آذرماه متوقف و حتی نرخ رشــد ماهانه ۱.۱ 
درصد منفی شــد. با این حال گروهی از کارشناســان معتقدند که علت صفر رسیدن تورم ماهیانه 
بازارمســکن، حــذف قیمت در آگهی ها نبوده بلکه این مســاله ازاحتمال احیــای مجدد برجام و 
کاهش نرخ ارز نشأت می گیرد.به دنبال ممنوعیت درج قیمت مسکن و خودرو در سایتها، از اواخر 
شــهریورماه نیز طبق اعلام دادســتانی، افرادی که قصد درج آگهی در سامانه های فروش مسکن 
و خودرو را دارند باید در ســامانه امتا احراز هویت شــوند. این در حالی است که در روزهای اخیر 
فعالان کسب و کارهای مجازی بیان کردند کاربران، اقبال چندانی به سامانه امتا نشان نمی دهند.

مخالفان حذف قیمتها می گویند که سانسور قیمت، تنها باعث زحمت متقاضیان می شود و راه را 
برای شفافیت بازار می بنند که به سوءاستفاده برخی سوداگران می انجامد.

با این حال، موافقان عدم درج قیمتها از جمله مصطفی قلی خســروی ـ رییس اتحادیه مشــاوران 
املاک ـ با این اســتدلال که بازار مسکن از آگهی های بدون هویت ضربه می بیند معتقد است که 
درج قیمت در سایتها منجر به رقابت نرخگذاری در بازار املاک می شود و هرکس هر نرخی دلش 
بخواهد بر روی خانه خود می گذارد.پس از برگزاری جلســاتی با حضور فعالان کســب و کارهای 
مجازی در مرکز پژوهشهای مجلس، در روزهای اخیر مهدی طغیانی ـ نماینده مجلس ـ از موافقت 
بهارســتانی ها با بازگشت قیمت مسکن و خودرو به پلت فرمها و آگهی های آنلاین خبر داده بود. 
هرچند رضا الفت ـ عضو هیات مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی ـ گفت با توجه به اینکه ثبت 
قیمت در سایتهای فروش اینترنتی با دستور قضایی ممنوع شده باید از همان طریق هم ممنوعیت 
آن برطرف شود، اما هنوز چیزی در این زمینه ابلاغ نشده است. به هر ترتیب از عصر پنجشنبه ۱۸ 
در ماه ۱۳99 قیمت خودرو به آگهی های سایتها و اپلیکیشنها بازگشته و یکی از فعالان سایتهای 
ملکی به ایسنا گفت که رایزنیهایی برای درج قیمت مسکن نیز در جریان است و احتمالا به زودی 

ممنوعیت مشاهده قیمت مسکن برداشته خواهد شد.

توجه به چاپِ بسته بندی صادرات کشور را متحول می کند

خمســه پور گفت: امسال در جشنواره بیشتر به 
چاپِ بســته بندی توجه می شود و این موضوع 
از اهمیت زیادی برخورداراست زیرا بسته بندی 
نه تنها حیات اقتصادی چاپخانه ها بلکه صادرات 
کشــور را نیز متحول می کند. به گزارش مهر، 
رئیــس انجمن پیشکســوتان صنعــت چاپ با 
اشــاره به اهمیت برگزاری جشنواره ملی چاپ 
گفت: نمایش روش تربیت اســتاد - شاگردی و 
توانمندی های واحدهای صنفی مختلف در این 
جشــنواره یک ضرورت است و نقاط ضعف و قوت ما را در این حوزه آشکار می کند.خمسه پور ادامه 
داد: همین که معاونت فرهنگی و مدیرکل دفتر چاپ و نشــر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هنوز 

به فکر حوزه چاپ هستند مایه دلگرمی و امید در میان فعالان و دست اندرکاران این حوزه است.

اذان ظهر:۱۲:۰۷
غروب آفتاب:۱۶:۵9

اذان مغرب:۱۷:۲۰
نیمه شب:۲۳:۲۲

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۴
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